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PROTOKÓŁ Nr IV/2019 kadencji 2018- 2023 
Z SESJI RADY POWIATU W ŚRODZIE ŚLĄSKIEJ 

odbytej w dniu 24 stycznia   2019 roku, o godz. 14
00

 
w sali konferencyjnej Starostwa Powiatowego w Środzie Śląskiej 

przy ul. Wrocławskiej 2. 
 
Przewodniczący Rady Powiatu  
Przewodniczący otworzył sesję oświadczył, iż zgodnie z listą obecności aktualnie w posiedzeniu 
uczestniczy 16 radnych, co wobec ustawowego składu Rady wynoszącego 17 osób stanowi 
quorum, pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał. I powitał radnych oraz 
zaproszonych gości.  
Listy obecności radnych i gości stanowią załączniki nr 1 i nr 2 do niniejszego protokołu. 

 
Przewodniczący Rady 
Zanim przejdziemy do dzisiejszych obrad chciałbym Państwa poprosić o chwilę uwagi. Bo 
wydarzeń jest parę. Na początku stycznia Pan Wiceprzewodniczący Daniel Uszyński 
poprosił mnie żebyśmy na dzisiejszej sesji chwilą zadumy, chwilą ciszy uczcili pamięć tych 
którzy prawdzie bardzo dawno temu bo w 1963 roku starali się narodowi który był dać 
ojczyznę której nie było, mówię o powstańcach styczniowych tamtego roku. Jak wiemy z 
historii to się nie udało ale chyba nigdy dość tego by uczcić tych którzy stracili swoje majątki, 
swoje zdrowie a nawet i w końcu t życie  dla tak wielkiego celu jak odzyskanie wolności 
ojczyzny. Przy okazji oczywiście  pojawia się pewna refleksja czy zawsze jesteśmy 
wspólnotą narodową kiedy najpierw utracimy coś cennego albo stracimy kogoś 
wartościowego. Okazji jest więcej, tą drugą jest uczczenie minutą ciszy pamięć prezydenta 
Gdańska Pana Pawła Adamowicza, znacie Państwo szczegóły tego tragicznego wydarzenia. 
Był samorządowcem takim jak my no i poniósł śmierć powiedziałbym na stanowisku. Dwa 
zdarzenia zupełnie nie związane ze sobą odległe bardzo w czasie odległe też jakby swoją 
treścią  lub swoją tragedią, ale czy zupełnie nie związane z sobą to zostawiam już Państwa 
ocenie, takiej indywidualnej ocenie. Proszę o powstanie. Uczcijmy minutą ciszy pamięć 
powstańców styczniowych 1863 roku oraz pamięć zmarłego, zamordowanego Prezydenta 
Gdańska Pana Pawła Adamowicza. 
 
Minuta ciszy. 
 
Przewodniczący Rady 
Dziękuję Państwu.   
 
Za przyjęciem porządku obrad, Rada Powiatu głosowała:  
 

ZA – 16  P – 0  W – 0 
 

Artur Bogucki – Tak; Józef Chabraszewski – Tak;  
Honorata Dulska – Tak; Czesław Kaczmarek – Tak; Marek Majerowski – Tak;  
Halina Mikła – Tak; Judyta Partyka-Basa – Tak; Grzegorz Pierzchalski – Tak;  
Jan Piotrowski – Tak; Małgorzata Rachwalska - Tak; Krzysztof Szałankiewicz – Tak; 
Joanna Szremska – Tak; Daniel Uszyński – Tak; Agnieszka Wiatrzyk – Tak;  
Mariusz Wojewódka – Tak; Maria Zachary - Tak 

 

 
Porządek został przyjęty i przedstawia się następująco: 
 

1. Otwarcie sesji. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu   Nr II/2018 i Nr III/2019 z sesji Rady Powiatu w Środzie Śląskiej. 
4. Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał Rady Powiatu.  
5. Sprawozdanie Starosty z działalności Zarządu Powiatu w okresie między sesjami. 
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6. Sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w Środzie Śląskiej za 
rok 2018. 

7. Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 
stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu 
terytorialnego. 

8. „15 min. dla wyborców”. 
9. Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o  projekcie uchwały budżetowej.  
10. Odczytanie opinii komisji stałych. 
11. Przedstawienie stanowiska Zarządu Powiatu do wniosków zawartych w opiniach komisji 

stałych. 
12. Odczytanie propozycji wniosków zgłoszonych przed rozpoczęciem sesji przez radnych i 

nieuwzględnionych w projekcie budżetu. 
13. Przedstawienie ewentualnych autopoprawek Zarządu Powiatu do projektu uchwały. 
14. Dyskusja nad projektem budżetu. 
15. Głosowanie wniesionych propozycji autopoprawek Zarządu Powiatu. 
16. Głosowanie wniosków komisji stałych Rady Powiatu nieuwzględnionych przez Zarząd 

Powiatu w autopoprawce oraz pozostałych zgłoszonych wniosków. 
17. Podjęcie uchwały budżetowej Powiatu Średzkiego na rok 2019. 
18. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 

Średzkiego na lata 2019 – 2025.  
19. Interpelacje i zapytania radnych. 
20. Wnioski i oświadczenia radnych. 
21. Sprawy różne. 
22. Zamknięcie sesji.                                                                                                                 
 
Ad. 3/ Przyjęcie protokołu   Nr II/2018 i Nr III/2019 z sesji Rady Powiatu w Środzie 
Śląskiej. 
 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu Nr II/2018 z sesji Rady 

Powiatu odbytej na posiedzeniu w dniu  20 grudnia   2018 roku 

Rada Powiatu za przyjęciem protokołu Nr II/2018 głosowała:   
 

ZA - 16  P - 0  W – 0  
 

Artur Bogucki – Tak; Józef Chabraszewski – Tak;  
Honorata Dulska – Tak; Czesław Kaczmarek – Tak; Marek Majerowski – Tak;  
Halina Mikła – Tak; Judyta Partyka-Basa – Tak; Grzegorz Pierzchalski – Tak;  
Jan Piotrowski – Tak; Małgorzata Rachwalska - Tak; Krzysztof Szałankiewicz – Tak; 
Joanna Szremska – Tak; Daniel Uszyński – Tak; Agnieszka Wiatrzyk – Tak;  
Mariusz Wojewódka – Tak; Maria Zachary - Tak 

 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu Nr III/2019 z sesji Rady 

Powiatu odbytej na posiedzeniu w dniu  10 stycznia   2019 roku 

Rada Powiatu za przyjęciem protokołu Nr III/2019 głosowała:   
 

ZA - 16  P - 0  W – 0 
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Artur Bogucki – Tak; Józef Chabraszewski – Tak;  
Honorata Dulska – Tak; Czesław Kaczmarek – Tak; Marek Majerowski – Tak;  
Halina Mikła – Tak; Judyta Partyka-Basa – Tak; Grzegorz Pierzchalski – Tak;  
Jan Piotrowski – Tak; Małgorzata Rachwalska - Tak; Krzysztof Szałankiewicz – Tak; 
Joanna Szremska – Tak; Daniel Uszyński – Tak; Agnieszka Wiatrzyk – Tak;  
Mariusz Wojewódka – Tak; Maria Zachary - Tak 
 

Ad. 4/ Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał Rady Powiatu.  
 
Przewodniczący Rady 
Wszyscy radni otrzymali sprawozdanie, otwieram dyskusję w tym punkcie, zamykam dyskusję. 
    
Nikt nie wyraził chęci zabrania głosu. 
 

Ad. 5/ Sprawozdanie Starosty z działalności Zarządu Powiatu w okresie między 
sesjami. 
 
Starosta 
Przedstawił powyższe sprawozdanie. 
 
Przewodniczący Rady 
Otwieram dyskusję w tym punkcie. 
 
Radna Rachwalska 
Ja mam pytanie dlaczego tylko do Wójta Gminy Udanin takie zapytanie skierowano, o 
zaplanowanie inwestycji na najbliższe 5 lat? 
 
Radny Majerowski 
Nie, nie, nie, tutaj inaczej, tutaj do wszystkich jest, tylko do Gminy Kostomłoty nie ma. 
 
Radna Rachwalska 
Dobrze, to może Pan Starosta mi odpowie. 
 
Starosta 
Na tym posiedzeniu Zarządu wystąpiliśmy tylko i wyłącznie do Gminy Udanin dlatego, że 
rozmowy były prowadzone z innymi gminami i też wystosowaliśmy odpowiednie pisma o 
ustosunkowanie się do naszych propozycji. Bo to są tylko nasze propozycje i jeżeli będziemy 
realizować jakieś inwestycje to wspólnie z gminami i dlatego konieczna jest współpraca z 
Panem Burmistrzem i z Panami Wójtami. Także nie mieliśmy jakiś konkretnych wcześniej 
propozycji z Gminy Udanin dlatego z taką propozycją Zarząd wystąpił.  
 
Radny Wojewódka 
Chciałbym zapytać Pana Starostę o zmianę regulaminu organizacyjnego Starostwa, bo to 
nie jest kompetencja Rady, to nie wiemy do końca jak to wygląda. Co Zarząd dokładnie 
ustalił zmieniając regulamin organizacyjny, jakie kompetencje będzie miał etatowy członek 
Zarządu, od kiedy funkcjonuje, czy będzie funkcjonował. Jakie Pan upoważnienia przekazał, 
zamierza przekazać, jak się zmienią kompetencje czy zakres odpowiedzialności pozostałych 
etatowych członków Zarządu i jakie koszty zostaną wygenerowane w związku z 
wprowadzeniem tego stanowiska.  
 
Starosta 
Jeżeli chodzi o etatowego członka Zarządu, jak wiecie Państwo podjęliśmy uchwałę już na 
sesji listopadowej, także podpisałem umowę o pracę z etatowym członkiem Zarządu bodajże 
22 grudnia albo 23, dokładnie musiałbym zapoznać się z dokumentami. O ile się nie mylę, 
otrzymaliście Państwo ten graficzny obraz jak przedstawia się struktura tutaj naszego urzędu 



4 

powiatowego. Natomiast, jeżeli chodzi o bliższe informacje to proszę Pana Sekretarza, żeby 
uzupełnił moją wypowiedź. 
 
Sekretarz 
Szanowni Państwo, tak jak Pan Starosta powiedział, zmiana dotyczy wprowadzenia 
etatowego członka Zarządu Powiatu w Środzie Śląskiej i to są głównie zadania, przede 
wszystkim zadania dotyczące  zarówno realizacji spraw bieżących jak i inwestycyjnych na 
drogach powiatowych Powiatu Średzkiego. Także to jest główny zakres działalności 
etatowego członka Zarządu, za wyjątkiem zarządzania mieniem Skarbu Państwa. Czyli 
wszystkie sprawy związane z nieruchomościami powiatowymi przede wszystkim drogi z 
wyjątkiem mienia Skarbu Państwa, które zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami 
nadal należą do kompetencji Pana Starosty.  
 
Radny Wojewódka 
Pan Starosta jeszcze nie odpowiedział jakie koszty będą z tym związane. 
 
Starosta 
Jak pytali mnie Państwo na sesji listopadowej -20- oczywiście jakby w tamtym czasie nie 
byłem w stanie odpowiedzieć na to pytanie. Natomiast teraz już mam znacznie większą 
wiedzę i Pan etatowy członek Zarząd Pan Grzegorz Pierzchalski dostanie wynagrodzenie 
zgodnie z tabelą wynagrodzeń i no na dzień dzisiejszy nie chciałbym podawać konkretnej 
kwoty dlatego, że mógłbym się mylić w szczegółach. 
 
Radny Wojewódka 
Może poproszę bez szczegółów, tylko jakiego rzędu. Ja się nie pytam jaka dokładnie pensja 
jest, tylko jakiego rzędu koszty dla Powiatu dodatkowe. 
 
Starosta 
To będzie ok. 5,5 tys. netto razy 12 miesięcy plus trzynastka, czyli razy 13 i można sobie 
policzyć, że to będzie ok. 90 tys., około. 
 
Radna Rachwalska 
Myślę, że tu już jest właśnie czas na konkret Panie Starosto, na takie szacunkowe określanie 
nam tego, tej kwoty, był czas właśnie wtedy kiedy głosem koalicji uchwaliliśmy takie zmiany 
w statucie. Natomiast teraz my pytamy o konkret, mamy uchwalać budżet i chcemy się 
dowiedzieć o konkretne kwoty, nie o szacunkowe. Myślę, że już był czas, żeby się 
dowiedzieć, jaka umowa o pracę została zawarta, z jakimiś warunkami wynagrodzenia i 
dobrze by było gdyby to było już teraz konkretnie wiadomo. Jakie środki muszą być 
zabezpieczone w budżecie na ten rodzaj wydatku, bo to będzie wydatek z budżetu, więc 
myślę, że to jest najwyższy czas dzisiaj przy tej uchwale, którą mamy podjąć, żeby takie 
konkrety usłyszeć. Dziękuję. 
 
Starosta 
Myślę, że będziecie Państwo radni mogli się zapoznać z warunkami umowy o pracy, także 
zapraszam do merytorycznego wydziału i jakby umowa jest do wglądu. Macie Państwo takie 
prawo, także zapraszam do przejrzenia tej umowy i mogę tylko powiedzieć, że z racji tego, 
że nie mamy na dzień dzisiejszy podpisanej umowy z Panią Skarbnik więc nie jestem w 
stanie podać konkretnej kwoty, ale jeżeli Panie i Panowie radni zażądają tego no to na 
piśmie udzielimy takiej informacji.   
 
Radna Basa-Partyka 
Panie Starosto o ile sobie dobrze przypominam  na pierwszej sesji  to ja zapytałam o kwotę 
wynagrodzenia etatowego członka Zarządu i Pan odpowiedział, że taka była cena koalicji. 
Więc chciałam powiedzieć, że dosyć wysoka ta cena koalicji. A moje drugie pytanie, czy 
Zarząd też zamierza wystąpić do Wójta Gminy Kostomłoty o współfinansowanie 
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dokumentacji technicznej na przebudowę drogi, bo jak widzimy wystąpiliście Państwo do 
Wójta Gminy Miękinia i do Burmistrza o współfinansowanie dokumentacji technicznej, czy do 
Wójta Gminy Kostomłoty również? Dziękuję. 
 
Starosta 
Właściwie na pierwsze pytanie Pani sama sobie odpowiedziała, także nic ująć nic dodać. Jak 
wiecie Państwo rządzenie gminą, powiatem, województwem, państwem nie jest takie proste i 
są pewne uwarunkowania, które muszą spowodować stabilizację władzy, to jest 
nieuniknione. Każda władza to robi i my podjęliśmy na naszej pierwszej sesji, że powołujemy 
takiego etatowego członka i dotrzymaliśmy wszyscy słowa i myślę że to akurat tak powinno 
to wyglądać. Natomiast jeśli chodzi o dokumentację na drogę w Gminie Kostomłoty, ta droga 
jest konieczna z racji objazdu na autostradzie i po prostu wynikła taka potrzeba i 
wystąpiliśmy jako Zarząd z takim wnioskiem, że tą dokumentacje wykonamy. Potrzebne jest 
porozumienie między wszystkimi gminami, w tym z Gminą Środa Śląska i wiem, że ta 
współpraca z Gminą Środa Śląska nie układała się dobrze. Mam nadzieję, że teraz zmieni 
nam się na lepsze, jeżeli Pani nam pomoże, jeżeli będziemy współdziałać, jeżeli się nie 
będziemy nawzajem recenzować, bo to bardzo ważne. Jeżeli jeden samorząd recenzuje 
postępowanie drugiego samorządu, uważam to za niewłaściwe. Mogą nas oceniać nasi 
wyborcy i mam nadzieję, że to robią. Natomiast pretensje, które do siebie gdzieś tam  
zgłaszamy na różnych zebraniach nikomu nie służą, ani jednej ze stron, ani nie służą 
gminom, a tym bardziej powiatowi. I jeżeli załóżmy jakieś uwagi do naszej tutaj pracy są no 
to zapraszam do siebie. Do mnie nie trzeba się zapisywać, drzwi są otwarte i załóżmy 
dogadamy się w sprawie projektu dokumentacji, to będzie bardzo dobrze.  
 
Radna Partyka-Basa 
Panie Starosto, ale ja pytałam czy Gmina Kostomłoty też będzie współfinansowała projekt? 
Takie było moje pytanie, bo cieszę się, że jeśli Pan Burmistrz się zgodzi i będzie 
współfinansował, ale czy Gmina Kostomłoty również, czy to tylko z budżetu Powiatu będzie? 
 
Starosta 
Tak, Gmina Kostomłoty będzie współfinansować projekt. 
 
Radna Dulska                  
Ja bym chciała się zapytać tutaj wystąpienie do Wójta Gminy Miękinia …. Ale chodzi mi tu 
bardziej o drogę 1607 w Lutyni, która już ma projekt i wyliczenia  czy to nie jest taka bardziej 
potrzebna do zrobienia droga w pierwszej kolejności? 
 
Starosta 
Pani radna wszystkie drogi są potrzebne. Mamy 360 kilometrów dróg powiatowych i bardzo 
dużo zrobiło się w tym temacie, ale potrzeby są bardzo duże. Na pewno będziemy się o te 
drogi spierać i bardzo dobrze, że podnosicie szanowne Panie i szanowni Panowie radni ten 
temat. Jeżeli chodzi o drogę w Lutyni, to według informacji, którą otrzymałem to mieszkańcy 
tej ulicy Gałowskiej już występowali w latach poprzednich o wykonanie tej drogi dlatego, że 
jest tam budowane nowe osiedle. Już w tej chwili stoją domy, a nie ma do nich dojazdu 
drogą bitą i jest bardzo ciężko dojechać do tych domostw. To jest moja taka informacja, którą 
gdzieś tam sobie zakodowałem, ale wydaje mi się, że powinienem tam pojechać i na własne 
oczy zobaczyć, jak ta droga wygląda. Z tym, że chciałbym powiedzieć, że będziemy ją 
wykonywać w porozumieniu z Wójtem Gminy Miękinia, to też podjęliśmy taką decyzję, 
zresztą o której wspominałem konieczna jest współpraca z Panem Burmistrzem i z Wójtami, i 
wtedy możemy pozytywnie coś zrobić. I jeżeli załóżmy tutaj będzie akceptacja ze strony 
Wójta, to będziemy w tym kierunku robić, żeby ta droga z funduszy bodajże dróg rolnych 
została wykonana, z tym że dokumentacja już została wykonana i nie w tej chwili, jak ja 
zostałem Starostą, tylko przez poprzednie władze, także tylko zrealizować. Myślę, że tu 
osiągając porozumienie jesteśmy w stanie to wykonać.       
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Radna Dulska  
I jeszcze chciałam się zapytać, tutaj sprawozdanie chodzi mi o PFRON, jak wygląda 
współpraca z GOPS-em w Miękini w celu zapewnienia równych szans dla mieszkańców w 
powiecie, przepływ informacji o dostępnych programach i pomoc dla niepełnosprawnych, ile 
było spotkań, czy były jakieś … 
 
Starosta   
Jeżeli chodzi o współpracę z GOPS-em w Miękini to o ile mi wiadomo, Pani Honorata się 
uśmiecha ja też, jak wiemy nie wygląda najlepiej. Nie będę wnikał po której stronie leży wina. 
Moim zadaniem na pewno będzie jakoś doprowadzić do współpracy, wiem że to będzie 
ciężkie, wiem że to będzie trudne, ale powinniśmy dążyć do współpracy między tymi dwoma 
instytucjami, które są odpowiedzialne za pomoc społeczną. Także z mojej strony deklaracja, 
żeby doprowadzić do tej współpracy. A wiem też, że są sprawy sporne i jeżeli tutaj Pani 
radna sobie życzy no to możemy się spotkać i je wspólnie omówić i myślę, że  to byłby dobry 
krok. Natomiast, jeżeli chodzi o programy to bardziej Pani Dyrektor tutaj Misiuna byłaby 
kompetentna w tej sprawie. Także  Pani radna zapraszam do współpracy i może coś 
pozytywnego z tych naszych dobrych relacji wyniknie, a nie złych.  
 
Dyrektor PCPR – Katarzyna Misiuna 
Jestem bardzo zdziwiona Pani pytaniem i odpowiedzią Pana Starosty ponieważ ja na temat 
konfliktu jakiegokolwiek nic nie wiem. Wszystkie programy są dostępne, wszystkie rzeczy, 
które  robimy jako Powiat dla osób niepełnosprawnych w szczególności robimy jako projekty 
ogólnodostępne i każda z gmin, podobnie jak Gmina Miękinia uczestniczy. Myślę, że 
dokładnie w tej samej mierze. To samo z informacjami, one są ogólnie dostępne. Natomiast 
to, czy ktoś ma poczucie, że nie wiem nie bywa u nas czy bywa, to jest zupełnie już chyba 
prywatna sprawa tego kogoś. Co do informacji one są zamieszczane zawsze i w prasie 
lokalnej, na stronie BIP, na stronie PCPR. Ja o żadnym konflikcie niczego nie wiem. Kwestie 
sporne co do kilku spraw, które rzeczywiście na drodze sądowej, dotyczą tylko i wyłącznie 
płatności, a nie relacji czy też stosunków między jednostkami, to jest zupełnie inna kwestia. 
Także nie mam poczucia, żeby akurat z Gminą Miękinia był jakikolwiek konflikt personalny, z 
tego co zrozumiałam Pana. Dziękuje.  
 
Radna Dulska 
Chciałabym się dopytać Pani tutaj kierowniczki czy były jakiś spotkania organizowane w 
całym 2018 roku? 
 
Dyrektor PCPR – Katarzyna Misiuna 
Jakie konkretnie spotkania?  Każda z naszych jednostek jest zupełnie autonomiczna i to, że 
ja realizuję swoje zadania, gops-y realizują swoje zadania nie jest obwarowane tym, że my 
musimy się spotykać w jakiś tam kwestiach, które na swoim szczeblu w swoich zadaniach 
własnych czy gminy czy powiatu realizujemy, doskonale uważam. Natomiast o jakie 
spotkania chodziło? Także, że co?  Raz na jakiś czas się widujemy, tak? 
 
Radna Dulska 
Nie, chodzi mi bardziej jakieś  organizacyjne spotkania, przepływ informacji. Wspomniała 
Pani o prasie i informacje wszędzie są ogólnie dostępne, ale niestety niektórzy nie korzystają 
z internetu i wolą jakieś ogłoszenia przeczytać, nie ma takiej informacji dla 
niepełnosprawnych, o niektórych programach, które są, oni nawet nie wiedzą. 
 
Dyrektor PCPR – Katarzyna Misiuna 
Pani radna od 12 lat, chociażby projekt dla niepełnosprawnych, wielomilionowy, już w tej 
chwili projekt jest realizowany, dostępność jest naprawdę duża, beneficjentów chętnych też 
jest bardzo mnóstwo, również z gminy Miękinia. Także same projekty z dodatkowych 
środków są realizowane zawsze i ogólnie dostępne. Na co dzień są też przedstawiane efekty 
tej pracy, efekty współpracy z osobami niepełnosprawnymi. Zresztą dysponujemy środkami 
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PFRON po liczbie składanych wniosków. Widać, że akcje informacyjne musiały być 
skuteczne w związku z tym, że liczba klientów zwiększyła się kilkunastokrotnie. Nie bardzo 
wiem o jakie spotkania chodzi, o takie typowo … 
 
Radna Dulska 
Nie, mówię to już tak bardziej szczegółowo mi się wydaje to na komisjach  będzie omawiane, 
pozwolę sobie uczestniczyć.   
 
Przewodniczący Rady 
Ja myślę Pani radna, że może jest pewne niedoinformowanie i tutaj na pewno ze strony Pani 
Dyrektor jest pełna otwartość, żeby Pani jakieś informacje o których Pani nie wie po prostu 
przekazać. Może istnieje coś czego Pani chciałaby się  bardziej szczegółowo dowiedzieć. 
Pani dyrektor myślę, że możemy liczyć na Pani otwartość w każdej chwili prawda? 
Oczywiście.    
 
Radna Dulska 
Dlatego mówię, że na komisjach pozwolę sobie. 
 
Radny Wojewódka 
Ja jeszcze chciałbym Pana Starostę zapytać czy w związku z upływem, zakończeniem 
ubiegłej kadencji wypłacał Pan byłym etatowym członkom Zarządu jakieś odprawy, 
ekwiwalenty za niewykorzystany urlop. Jeśli tak, to komu i w jakiej wysokości. 
 
Starosta 
No nie wypłacałem, nie przypominam, nie wypłacałem etatowym członkom Zarządu za 
tamten rok jakichkolwiek … 
 
Radny Wojewódka 
Etatowym, mówię w sensie Starosta, Wicestarosta tak, z poprzedniej kadencji. 
 
Starosta 
Nie.  Nie przypominam sobie. Przypominam sobie, że nagrody dla pracowników dobrze 
pracujących tak, ale żeby jakieś odprawy nie. 
 
Radny Wojewódka 
Pytam się dlatego, że  w związku z zakończeniem jest trzymiesięczna odprawa, stąd to moje 
pytanie. 
 
Starosta 
O ile się nie mylę Pan Wicestarosta, jeżeli traci swój urząd, to otrzymuje jakby z urzędu 
trzymiesięczną odprawę, ale jakby to przysługuje mu i wynika z kodeksu pracy. 
 
Radny Wojewódka 
W takim razie wypłacał Pan czy nie wypłacał? 
 
Starosta 
Dla etatowego członka Zarządu nie. Natomiast, jeżeli Wicestarosta to tak, chociażby dlatego, 
że musiałem to zrobić. 
 
Radny Wojewódka 
To znaczy, żeby było jasne Starosta i Wicestarosta też są etatowymi członkami Zarządu, 
mówiąc etatowi członkowie mam na myśli wszystkich, którzy pełnili funkcje z wyboru czyli 
również Starostę i Wicestarostę z poprzedniej kadencji, więc jeśli Pan nie zrozumiał to 
precyzuję pytanie i proszę jeszcze raz. 
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Starosta 
Pytanie zrozumiałem, tylko Pana pytanie było nieprecyzyjne dlatego, że wyraźnie Pan 
powiedział o etatowym członku Zarządu, natomiast nic Pan nie mówił o Wicestaroście. I 
jeżeli załóżmy rozbijamy i w jednym pytaniu zadajemy taki wątek, który załóżmy ma mnie 
zbić z tropu albo żebym nie wiedział, to być może, że się Panu udało. Natomiast proszę o 
precyzyjne określenie swojego pytania. Jeszcze raz powtarzam, Pan to określił mało 
precyzyjnie, dlatego moja odpowiedź była także mało precyzyjna. 
 
Radny Wojewódka 
Proszę o odpowiedź. 
            
Radny Wojewódka 
Dobrze, ja powiem jeszcze raz powoli tak, żeby Pan Starosta zrozumiał, bo na pewno Pan 
Starosta zna ustawę i statut i zgodnie z tymi dokumentami Starosta i Wicestarosta są 
etatowymi członkami Zarządu. To mi nie chodzi jak to się nazywa, czy to jest nazwany 
członek Zarządu, czy to jest nazwany Starosta czy Wice, są etatowymi członkami Zarządu. 
W poprzedniej kadencji nie było innych etatowych członków Zarządu poza tymi dwiema 
osobami. W związku z tym moje pytanie czy etatowym członkom zarządu poprzedniej 
kadencji, czyli Starosta i Wicestarosta, w związku z upływem kadencji wypłacał pan na 
koniec odprawy i ewentualnie ekwiwalenty za niewykorzystany urlop. Jeśli tak, to komu i w 
jakiej wysokości? Mam nadzieję, że teraz Pan zrozumiał.  
 
Starosta 
Jeżeli chodzi o, teraz zadał Pan w miarę precyzyjne pytanie, ja postaram się precyzyjnie 
odpowiedzieć na nie. Te pieniądze zostały wypłacone i otrzyma Pan odpowiedź bardzo 
precyzyjną na piśmie. 
 
Radna Zachary 
Ponieważ padło takie określenie, które mnie trochę zaniepokoiło, bo powiedział Pan, że 
współpraca z gminą  czy z Panem Burmistrzem nie układała się, proszę powiedzieć w jakim 
okresie i o jakie sprawy chodzi, bo jestem naprawdę zdumiona takim określeniem na tak 
dużym forum.  
 
Starosta 
Ostatnio bodajże chodziło o ścieżkę rowerową i tutaj Pan Burmistrz zarzucił nam jakby, że 
nie dopełniliśmy swoich obowiązków odnośnie, konkretnie o ścieżkę rowerową i my 
odpowiedzieliśmy Panu Burmistrzowi na piśmie. I jeżeli będzie pani chciała otrzymać 
odpowiedź, to ją udostępnimy. Ja mogę tylko powiedzieć tyle, że żeby spotkać się z Panem 
Burmistrzem, to muszę się zapisywać w kolejce i ileś tam tygodni czekam. Nie obrażam się. 
Uważam, że każdy ma prawo do swojego postępowania i traktowania ludzi, to jest 
indywidualna sprawa. Do mnie Pan Burmistrz ma wstęp o każdej porze dnia, jeżeli jestem to 
bez żadnych problemów możemy się spotkać i rozwiązywać te sporne tematy, bo one będą. 
 
Radna Zachary 
Chciałam zapytać o jaką ścieżkę rowerową chodzi,  bo samo określenie ogólne było, bo 
jeżeli mam rozmawiać z Panem Burmistrzem to chciałabym w konkretnej sprawie 
rozmawiać, Panie Starosto, to o to chodzi w tej całej sprawie. 
 
Starosta 
Chodzi bodajże o ścieżkę Cesarzowice – Kulin, no na 90%.    
 
Radny Wojewódka 
Mam jeszcze jedno pytanie do Pana Starosty, bo Zarząd podpisał dwie umowy współpracy z 
mediami. Moje pytanie dlaczego dublowanie, zamówienie tak naprawdę na to samo, proszę 
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to wyjaśnić. Dlaczego Zarząd postanowił zdublować to zamówienie i podpisać no praktycznie 
na to samo, publikacja materiałów z dwoma różnymi mediami. 
 
Starosta 
Wpłynęły do nas trzy oferty i wybraliśmy dwie najlepsze. Wytargowaliśmy dobrą cenę i 
dlatego jako Zarząd podjęliśmy decyzję, że będziemy współpracować z dwoma 
wydawnictwami, z dwoma mediami. Także decyzja Zarządu uważam, że słuszna, bo 
promocja powiatu jest potrzebna. Potrzebna jest promocja naszych tutaj postanowień, 
naszych projektów i robią to, każda gmina robi lepiej, gorzej możemy sobie to oceniać. My 
podjęliśmy decyzję o współpracy z tymi dwoma mediami i uważam, że słusznie. 
 
Radny Wojewódka 
Ja chciałem jeszcze może poza kolejnością, ale zapytać w tej samej sprawie. Chciałbym, 
żeby Pan uzasadnił dlaczego nie jest wystarczające według Pana podpisanie jednej umowy, 
tylko jest to dublowane. I jeszcze precyzując chciałbym, żeby Pan powiedział jaka była 
trzecia oferta, na jaka kwotę, dlaczego została odrzucona i dlaczego akurat te dwie 
wybrane? 
 
Starosta 
Odpowiem od końca trzecia oferta były to media, które nie były tak umocowane na terenie 
Powiatu Średzkiego, dlatego odrzuciliśmy tą ofertę. I no cóż, każdy ma prawo do swojej 
oceny. Pan uważa, Pan radny uważa, że współpraca z dwoma mediami jest niepotrzebna. 
Oczywiście to jest Pańska decyzja. Mam nadzieję, że jakby Pan tutaj wykonywał tą władzę 
wykonawczą to prawdopodobnie podpisałby z jedną albo wcale. My podjęliśmy decyzję, że 
współpracujemy z dwoma mediami i jest to z korzyścią dla Powiatu. 
 
Przewodniczący Rady 
Ja pozwolę sobie może coś dopowiedzieć, jeżeli można. Ja uważam Panie radny, że obie 
gazety mają zupełnie innych czytelników i one się w zupełnie innych kręgach obracają, nie 
mówię lepszych, gorszych, ale innych. I uważam, że promocja Powiatu jest zbyt słaba. Te 
dwie gazety i tak nie przedstawią tego, że naprawdę w Powiecie się pracuje i nie uważam, 
żeby to było jakieś nadwyżkowe. Ja wiem, że tu chodzi o pieniądze, chociaż te pieniądze nie 
są przesadnie duże. Ale wydaje mi się, że żeby trafić do jak największej liczby czytelników, 
to te dwie gazety zamykają tą pule tych odbiorców na tyle szczelnie, żeby każdy mógł się 
dowiedzieć co w Powiecie jest robione, jakie inwestycje są robione, co się dzieje i 
wystarczająco właśnie może. Ale są oczywiście takie samorządy, które wydają jeszcze 
więcej pieniędzy, ale myślę, że te kwoty są takie do przyjęcia. Takie jest moje zdanie w tej 
sprawie. Ale jeśli Pan ma jeszcze jakąś sugestie to bardzo proszę. 
 
Radny Wojewódka 
Tak. To znaczy uważam, że jest to zbytnia rozrzutność, bo skoro mówi Pan Panie 
Przewodniczący, że to nie działa to może warto byłoby spróbować inaczej, skoro od wielu lat 
jest to w taki sposób robione, że może działa niewłaściwie. Ale Pan Starosta zaczął kadencję 
od rozrzutności bardzo dużej, na dużą skalę, bo to jest nieco mniejsze niż inne decyzje 
podjęte na początku. Natomiast chciałbym jeszcze zapytać Pana Starostę, powiedział o tej 
trzeciej ofercie że to były media niezbyt czy słabo umocowane na terenie Powiatu 
Średzkiego, co Pan przez to rozumie, proszę nam to wyjaśnić. 
 
Starosta 
Dokładnie o jaką gazetę Pan pyta to zapraszam do biura przedstawię, bo dokładnie w tej 
chwili … o ile mnie pamięć nie myli jest to Express Średzki. No wie Pan, Panie radny 
wybieramy oferty i musimy jakieś wybrać i uznaliśmy, że te dwie są po prostu 
najkorzystniejsze i to jest nasza ocena. Jak powiedział Pan Przewodniczący, tej promocji 
Powiatu jest bardzo mało, można nas tutaj oceniać negatywnie  ma Pan do tego prawo, takie 
jest, jak to Pan często powtarza, święte prawo opozycji i ja to przyjmuję. Natomiast naszym 
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prawem jest wybieranie takich ofert, które dla nas przynajmniej wydają się korzystne. Także 
myślę, że tutaj jesteśmy zgodni. Może Pan krytykować i bardzo dobrze, przyjmujemy krytykę, 
natomiast decyzja o współpracy z mediami zapadła uważam bardzo korzystna i będziemy z 
tymi mediami współpracować.  
 
Przewodniczący Rady 
Może ja zapytam, bo Pan radny Wojewódka zarzucił rozrzutność z iloma mediami Powiat 
współpracował w poprzedniej kadencji? 
 
Marcin Brzeziński – kierownik Wydziału RFP 
W poprzedniej kadencji przez cztery lata współpracowaliśmy z trzema mediami. I tak 
analizowałem to, oszczędności w stosunku  roku 2018 do 2019, to zaoszczędzimy ok. 10      
tys. zł.  
 
Przewodniczący Rady 
To się Pan troszeczkę pomylił. 
 
Radny Wojewódka 
Panie Przewodniczący ja w poprzedniej kadencji też wielokrotnie o tym mówiłem. 
 
Przewodniczący Rady 
Rozumiem, ale zauważył Pan, że jest raczej …. Oszczędności, a nie… 
 
Radny Wojewódka 
Wydajemy 100 na etatowego członka, 10 … 
 
Przewodniczący Rady 
Proszę Państwa widzę, że tutaj zdominowała dyskusję sprawa członka etatowego. A ja bym 
Państwa bardzo prosił, żebyście ocenę zostawili chociażby tej pracy, którą będzie 
wykonywał, może zróbmy tak. Bo Państwo już oceniliście, że pieniądze wydane na 
etatowego członka Zarządu, czy te pieniądze przynoszą jakiekolwiek zyski, może 
poczekajmy na tą ocenę, może dajmy mu chociaż rok popracować, dobrze? I wtedy go 
Państwo skrytykujecie albo pochwalicie. Bo tak od razu szacować, że wydane pieniądze, w 
ilościach, nie łudźmy się, to będzie ok. 90 tys. i tu powiedzmy jasno, wyborcy patrzą, kamery 
są i nie ma co uciekać od tematu. Ale dajmy mu popracować, dajcie mu Państwo jakieś 
zadania do realizacji, proszę bardzo macie Państwo jakieś zadanie do realizacji, to dajcie 
członkowi Zarządu niech na te pieniądze zarobi, niech na swoją pracę zarobi, a nie 
krytykujcie od razu, że nie potrzeba, bo może się okazać, że jednak potrzeba. Dajmy sobie 
na to chwilę czasu, dopiero jesteśmy na początku. 
 
Radna Rachwalska 
Panie Przewodniczący myślę, że Pan Starosta ucieszy się, że znajduje w Panu tak 
doskonałego adwokata. Natomiast chciałam zwrócić uwagę Panu Staroście już tak na 
koniec, bo to nie jest moje pytanie, tylko chciałam dwa zdania powiedzieć o tym co słyszę i 
na co patrzę. Po pierwsze mamy prawo Pana recenzować. Odmawia Pan nam tego prawa, 
proszę tego, to nie jest więc wyborczy, tylko zadajemy pytania, pytania o konkrety. 
Uchwalamy budżet, usłyszeliśmy 100 tys., to 90 tys. dalej nie wiemy ile dokładnie. Odnośnie 
tego, czy potrzebne było to stanowisko i ta kwota wydana i czy nam się opłaci jako 
Powiatowi. Ocenialiście Państwo, bo w większości jesteśmy w tym samym składzie, 
pozytywnie pracę wicestarosty poprzedniej kadencji i nie stanie się tak, że więcej pieniędzy 
przyjdzie na drogi niż my będziemy w stanie dołożyć ze środków własnych czy we 
współpracy z gminami. Nie słychać o takim, jest rozwój wiemy, ale nie aż taki. Więc z góry 
nie oceniajmy. A my mamy prawo pytać o to. Uchwalimy budżet w którym nie wiemy jaka 
będzie kwota. Po drugie Pan nas odsyła do umowy o pracę, naprawdę nam w to zaglądać 
nie wolno. Następna sprawa, proszę nie mówić my, bo jesteśmy przeciwni wydawaniu tak 



11 

pieniędzy. I następna sprawa to jest taka, że jeżeli spodziewa się pytań, podejmuje się 
decyzje, to trzeba mieć konkretne odpowiedzi. Pomówmy o pieniądzach, dajmy szansę i tak, 
szansa za 100 tys., proszę Państwa to naprawdę jest dużo. To tyle.     
 
Starosta 
Pani radna mnie nie do końca dobrze zrozumiała. Ja mówiłem wcześniej o recenzowaniu,  
ale o recenzowaniu poczynań jednego samorządu przez drugi samorząd. Czy jeżeli 
Starostwo krytykuje gminy, czy gminy krytykują się nawzajem i krytykują i recenzują 
Starostwo to wtedy idzie w złym kierunku. Natomiast Pani absolutnie nie odbieram prawa i 
zresztą nikomu do recenzowania moich poczynań i ja taką krytykę przyjmuję i nie mam do 
nikogo absolutnie żadnych pretensji i tu jest dla mnie oczywistą sprawą. Także Pani radna 
proszę bardzo dokładnie słuchać moich wypowiedzi. Każdy ma prawo do oceny budżetu, 
jesteśmy radnymi, podejmujemy trudne decyzje, naprawdę trudne. Jak Pani wie, Powiat nie 
ma takich dochodów chociażby jak gmina, to jest bardzo szeroki problem.  Mamy bardzo 
dużo zadań, natomiast jeżeli chodzi o finansowanie, to nie wygląda ono najlepiej. Także jako 
przedstawicielka partii rządzącej mogłaby Pani coś zrobić, żeby zmienić ten zły stan rzeczy. I 
jeszcze jedno - jeżeli opozycja jest konstruktywna to wtedy, to wszystko zaczyna 
funkcjonować, natomiast jeżeli naskakujemy na siebie i Pani ma lepszą sytuację, bo Pani wie  
jakie zada mi pytanie, ja natomiast muszę się przygotować, dlatego posiłkuję się Panem 
Sekretarzem i też odpowiedzi mogę udzielać na piśmie po jakimś czasie dlatego, że po 
prostu nie ma takiej możliwości, żeby odpowiedzieć na pytanie, które jest przygotowane 
wcześniej, a ja o nim nic nie wiem. Po prostu jeżeli Państwo chcecie jasnowidza to możemy 
nie wiem... 
 
Radna Rachwalska 
Jako przedstawicielka partii rządzącej nie wiem o co Panu chodzi Panie Starosto, 
przepraszam ja już nie mam więcej pytań.                  
 

Przewodniczący Rady 
Proszę Państwa kończę dyskusję w tym punkcie.  
 
Ad. 6/ Sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku w Środzie 
Śląskiej za rok 2018. 
 
Przewodniczący Rady 
Ja może sobie pozwolę zapytać czy komisja w tym składzie, jak długo komisja jeszcze w tym 
składzie będzie obradować? Bo tam są osoby, które są już spoza Rady. 
 
Jacek Polak 
Skład komisji będzie zmieniony ponieważ kadencja komisji trwa trzy lata, nie pokrywa się to 
z kadencjami radnych, także będzie zrobione wystąpienie o skierowanie kolejnego radnego 
do prac komisji. 
 
Przewodniczący Rady 
W jakim terminie to będzie? 
 
Jacek Polak 
Teraz już na dniach, dlatego, że to jest skład wykazany jeszcze w momencie obowiązywania 
starego składu, ale będzie skierowane pismo do Pana Przewodniczącego o wyznaczenie 
nowej osoby do składu. 
 
Przewodniczący Rady 
A proszę powiedzieć mi jeszcze czy tematy którymi zajmuje się komisja Bezpieczeństwa, to 
są tematy, które sami członkowie komisji występują o ich realizację czy one mogą przyjść też 
od członków Rady, czy prezydium Rady. Czyli na przykład coś mnie interesuje i chcę 
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Państwa  zająć tym tematem, czy ja mogę wprowadzić jako Przewodniczący, czy ktoś z 
radnych może wprowadzić ten temat do Państwa puli waszego zainteresowania. 
 
Jacek Polak 
Oczywiście, tematyką bo tematyką zajmuje się zarówno Komisja Bezpieczeństwa jak i 
Zespół Kryzysowy w zależności od potrzeb Starostwa ma prawo zapraszać do udziału w 
posiedzeniach różnych przedstawicieli różnych specjalności i to jest uzależnione od danej 
chwili od potrzeb. Jeżeli jakaś konieczność istnieje tak jak tu było w sprawozdaniu wykazane 
chodziło nam tutaj te sprawy gruźlicy trzeba było to poruszyć był to temat, który należało w 
jakby w jakiś sposób się tym zająć. Nie za bardzo należało to pod zespół kryzysowy, to jest 
właśnie zadanie dla Komisji Bezpieczeństwa i Porządku. Również inne tematy związane z 
bezpieczeństwem, z ochroną przeciwpożarową, także tu jak najbardziej tematy można 
zgłaszać i one będą przedmiotem obrad.  
 
Radna Zachary 
Mam pytanie odnośnie tworzenia tej komisji, czy działalności tej komisji bezpieczeństwa  
dlatego, że uważam że w tej komisji brakuje osoby, która zajmowałaby się sprawami 
bezpieczeństwa związanego z ochroną przeciwpowodziową. Dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady 
Myślę, że to będzie wzięte pod uwagę. 
 
Radna Dulska 
A ja też się chciałam tutaj zapytać, bo Pani Maria zgłosiła, chodzi mi też o jakiegoś członka 
ze straży, żeby był też w komisji. 
 
Głosy na sali 
Jest.  
 
Radna Dulska 
Ale tutaj nie jest wpisane, jest wpisane przedstawiciel Starostwa więc tutaj bardziej jakoś 
funkcyjnie. Nie znam tutaj wszystkich nazwisk, więc są wypisani komenda powiatowa, 
komenda powiatowa, a nic nie ma tu o straży dlatego się pytam, bo nie znam osobiście.   
 
Przewodniczący Rady 
Ja może poproszę Pana Jacka, żeby powiedział kto bierze udział w składzie osobowym, 
żeby Państwo wiedzieli. 
 
Jacek Polak 
W poprzedniej kadencji jako przedstawiciele Starosty których się wyznacza trzech była Pani 
Janina Gawlik, Pan Marek Wawrejko – Komendant Powiatowej Państwowej Straży Pożarnej  
 
Radna Dulska 
Ale my nie mamy zapisane tutaj. 
 
Sekretarz  
To jest ustawowe wskazanie. 
 
Jacek Polak 
Przedstawicielami Rady był Pan Kazimierz Buba, Pan Grzegorz Pierzchalski. W miejsce 
Pana Buby zostanie wskazana nowa osoba. I tutaj z ramienia Policji przedstawiciel 
Powiatowej Komendy Policji mamy tutaj Pana Zdzisława Gwoździa, Pana Dariusza 
Matuszczyka od 26 czerwca 2018 roku jako organ pomocniczy Pana Komendanta Policji  
Piotra Marcinów i zgodnie z ustawą przedstawiciel Prokuratury Rejonowej w Środzie 
Śląskiej, tutaj mamy Panią Justynę Dubieńską, to jest cały skład. 
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Przewodniczący Rady 
Myślę, że weźmiemy pod uwagę sugestię Pani radnej Zachary o tym, żeby była taka osoba, 
która jest merytoryczna w kwestiach ochrony przeciwpożarowej.     
 
Ad. 7/Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na 
poszczególnych stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez 
jednostkę samorządu terytorialnego. 
 
Nikt nie wyraził chęci zabrania głosu. 
 
Ad. 8/ „15 min. dla wyborców”.  
 
Grzegorz Borowski – Dyrektor Muzeum  
Szanowni Państwo, ja w imieniu Muzeum Regionalnego w Środzie Śląskiej, w imieniu 
Towarzystwa Miłośników Ziemi Średzkiej chciałbym Państwa zainteresować takimi dwoma 
wydawnictwami. Pierwsza rzecz to jest kalendarz na ten rok, kalendarz który jest związany z 
plenerem, który się odbył w Środzie Śląskiej w maju 2018 roku pod kierunkiem Pani Magdy 
Boguckiej. Ja zdaję sobie sprawę, że Państwo już pewnie kalendarze mają na ten rok, ale 
proponuję, żeby on służył nie tyle jako kalendarz, co ozdoba biura, miejsca pracy czy też 
domu. Prace naszych średzkich artystów prezentujące nasz średzki rynek. Myślę, że w 
czasie przerwy będzie można tam przed drzwiami ten kalendarz zakupić. I drugie takie 
wydawnictwo, monumentalne, 30 lat odkrycia Skarbu Średzkiego. Jak Państwo wiecie w 
ubiegłym roku była 30-sta rocznica odkrycia Skarbu i takie wydawnictwo wydało Muzeum 
Narodowe we Wrocławiu, ale myśmy także mieli w tym udział. Jest tutaj mój artykuł, jest 
artykuł Zbigniewa Aleksego, niestety kwota jest duża, bo 100 zł. Ale myślę, że  pasjonaci 
taką kwotę wyciągną z kieszeni, zachęcam. Myślę, że w czasie przerwy Państwo będą mogli 
to nabyć. Dziękuję bardzo, będą także jeszcze inne wydawnictwa Muzealne.  
 
Przewodniczący Rady 
Jeszcze tylko nadmienię, że Pan dyrektor jest Przewodniczącym Towarzystwa Miłośników 
Ziemi Średzkiej i chcę Państwu powiedzieć, że im więcej miłośników ziemi średzkiej, 
wszyscy radni powinni należeć do takiego towarzystwa, zachęcamy do zapisywania się, ja 
się zapisałem.  
 
Wójt Gminy Udanin 
Witam serdecznie Państwa, Panie Przewodniczący, Panie Starosto, Panie i Panowie Radni. 
Ja chciałbym zabrać głos, bo jest to wielkie wydarzenie w Powiecie, w Radzie Powiatu. W 
dniu dzisiejszym jest uchwała budżetowa. I mam kilka pytań, które chciałbym skierować tutaj 
do Pana Starosty i do Zarządu. Mianowicie, chciałbym się dowiedzieć z tego co zostało mi 
przekazane, informacje - zostały otwarte oferty na drogę, na przebudowę drogi w 
miejscowości Udanin – pierwszy etap i drugi etap też z miejscowości Udanin do Piekar. 
Chciałbym się dowiedzieć jakie tam są kwoty. Wstępnie, z tego co mi przekazano, pracownik  
przekazał merytoryczny, jedna z ofert, mieścimy się w  kwocie przewidzianej do zadania, 
czyli do realizacji tego zadania, czyli do … pierwszy etap. Drugi etap jest to chyba większa 
kwota o ponad 200 tysięcy złotych. Chciałbym się dowiedzieć czy państwo macie 
przewidziane działanie w tym zakresie, ponieważ Gmina Udanin nie zamierza partycypować  
w  kolejnych kosztach. W budżecie gminy zadysponowaliśmy milion złotych na to zadanie. 
Uważam, że to jest duża kwota, więc droga jest powiatowa. Chciałbym się dowiedzieć, czy 
Państwo macie zamiar unieważnić ten przetarg i jeszcze raz go rozpisać czy po prostu 
realizować. To jest pierwsze pytanie. Drugie pytanie na stronie Urzędu Wojewódzkiego już 
ukazała się informacja o naborze na kolejne drogi, drogi powiatowe i drogi wojewódzkie. 
Chciałbym się dowiedzieć jakie są zamierzenia. Czy Państwo żeście przewidzieli w budżecie 
na rok 2019 rozbudowę sieci dróg i przebudowę sieci dróg w naszej gminie, gminie Udanin. 
Gmina Udanin tutaj zresztą, pewnie Państwo wiecie, ale przypomnę, ma ponad 90 
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kilometrów dróg. Sieć tych dróg jest w złym stanie, można powiedzieć katastrofalnym. Brak 
chodników to jest jedna i wielka taka bolączka naszej gminy. Dodatkowo brak ścieżek 
rowerowych. Uważam, szanowni Państwo, że to są bardzo duże zaniedbania, jeżeli chodzi o 
ostatni okres na terenie naszej gminy. Co prawda zostało w  ostatnim okresie wykonanych 
kilka inwestycji, a mianowicie, mianowicie chyba dwie, ale, no jeżeli bierzemy skalę 
problemu, to jak będziemy tak naprawiać te drogi przez kolejne lata, no to nie wiem czy ja 
doczekam tego, że chociaż 50% z tych dróg będzie przebudowanych i zrealizowanych. Rząd 
Państwa Polskiego otwiera naprawdę duże możliwości i moje pytanie jest: Czy Państwo w 
tym budżecie bierzecie to pod uwagę? Ponieważ z informacji jakie posiadam, na tym etapie 
jest tylko i wyłącznie na terenie Gminy Udanin zaplanowana jedna droga czyli relacja 
Udanin, Piekary i Konary. Dzięki, dzięki tutaj staraniom Zarządu przystąpiliśmy do tego 
przetargu i dzięki tutaj pozyskanej dotacji będzie realizowane zadanie. Mam nadzieję  
zgodnie z planem, z tym, że jeżeliby już jest ogłoszony nabór, czy my, wy jako, jako 
zarządca drogi złożyliście, czy zamierzacie złożyć w tym rozdaniu na kolejny etap i jakie 
macie też i plany w stosunku co do naszej Gminy? Chciałbym się dowiedzieć jeszcze jedną 
rzecz, taką, bo to mnie nurtuje pytanie, ponieważ Pan Wicestarosta udzielając wywiadu w 
jednej z lokalnych gazet, powiedział, że są cztery gminy, które zawarły porozumienie 
odnośnie Alternatywnego Centrum Kultury. Ja jestem nowym wójtem, od niedawna zrobiłem 
rozeznanie w swojej Gminie i to nie jest do końca chyba prawdą, ponieważ nie wójtowie 
zawierali to porozumienie tylko jednostki organizacyjne czyli tutaj chyba, chyba domy kultury 
bądź też biblioteki. Chciałbym się dowiedzieć jakie to są koszty czy gmina będzie 
partycypować w tych kosztach, czy to są przewidziane jakiekolwiek działania w tym 
zakresie? Chciałbym się dowiedzieć czy w tym budżecie jest też zawarta informacja na 
temat szpitala, na temat służby zdrowia, bo uważam, że to są najważniejsze zadania nad 
którymi powinniśmy się pochylić. Bezpieczeństwo z zakresu zdrowia plus dodatkowo drogi, 
które no w naszej gminie są niestety w stanie katastrofalnym. To tylko tyle, może aż tyle. A 
oprócz tego zapraszam też Pana Starostę tutaj do siebie i członków Zarządu, żebyście 
przyjechali, odwiedzili gminę. Ja ze swojej strony zapraszam, do dzisiaj nie zostałem 
zaproszony tutaj do Państwa więc, też proszę o to żebyście brali pod uwagę wszystkie 
gminy. Dziękuję bardzo. 
  
Starosta 
Tu rzeczywiście Pan Wójt zawarł tu bardzo dużo pytań. Ja już wspominałem, że mamy 360 
km dróg powiatowych. W Gminie Udanin, o ile mnie pamięć nie myli, jest ok. 96. W Gminie 
Środa, Kostomłoty, Miękinia jest liczba, ilość podobna, 80 km, coś ponad. Najmniej dróg 
powiatowych ma Gmina Malczyce. Jeżeli chodzi o drogi, to w przeciągu ostatnich 10 lat 
zrobiliśmy ich naprawdę bardzo dużo. Ja radnym zostałem w 1994 roku i rejon Powiatu 
Średzkiego był w rejonie dróg w Wołowie. Jako radny gminny nie mogłem się doprosić ani 
kilometra nowej drogi. Naprawdę po powstaniu Powiatu w 1999 roku zrobiliśmy ogromny 
skok. Owszem, mizerota finansowa jest. Nie mamy pieniędzy, ale robimy co możemy. Tych 
dróg naprawdę zrobiono wiele, że przypomnę drogę Cesarzowice, Michałów, Ujazd Górny, 
Udanin. Jak zostawałem radnym w 2010 roku, to ta droga była w opłakanym stanie. 
Jeździłem do autostrady ze Środy Śląskiej na Ujazd – Jaroszów, naprawdę tam była 
tragedia. Natomiast od 2010 roku naprawdę nastąpiła poprawa i myślę, że tutaj wielki udział 
radnych z Gminy Udanin. Pani Rachwalskiej, Pani Mikły czy Pana Pierzchalskiego. Te drogi 
są robione wszędzie. Oczywiście poszczególni wójtowie i burmistrz chciałby, żeby te drogi 
robione były głównie u nich. Ale jak Państwo wiecie, my jesteśmy radnymi powiatowymi, a 
nie radnymi Gminy Udanin czy jakiejkolwiek innej. Musimy patrzeć w szerokiej perspektywie i 
każdej z gmin zaoferować te drogi do budowy i remontu. I tak też robimy. Robimy co 
możemy i Pan Wójt tutaj jakby, no nie wiem, prosi, żąda, nie wiem jak to nazwać, będzie 
musiał określić i na ile pozwolą nam pieniądze na tyle będziemy robić. Kadencję 
rozpoczynamy od drogi na terenie Gminy Udanin. Został ogłoszony przetarg i już Pan Wójt 
zapowiedział, że nie da nam pieniędzy, także proszę szanowni Państwo zobaczyć, że mamy 
problem na samym starcie. Jak Panowie wiedzą i Panie, od 2018 roku rosną ceny, rosną 
ceny zarówno materiałów jak i masy bitumicznej jak i koszty robocizny. Przecież ktoś, kto 



15 

prowadzi działalność gospodarczą wie, ile w tej chwili trzeba zapłacić pracownikowi i te 
koszty składają się na poszczególne oferty. I te oferty po prostu są wyższe i naprawdę te 200 
tysięcy najniższa oferta na tą drogę, że musimy  dołożyć, dokładnie 206 tysięcy. To myślę, 
że tutaj się dogadamy i podzielimy się jakoś solidarnie. Dlatego, że Panie Wójcie, potrzebne 
jest nie naskakiwanie na siebie, nie żądanie, tylko wypracowanie stanowiska. Jak Pan Wójt 
mówi, że my nie zapraszamy, zapraszamy, to nie jeszcze raz powtórzę, nie trzeba się 
zapisywać. Każdy z Państwa ma otwartą drogę. Możemy dyskutować, zresztą propozycje 
wysłaliśmy i myślę, że jeżeli będziemy współpracować, wtedy będzie szansa na realizację 
naszych zadań. Natomiast jeżeli chodzi  o współpracę poszczególnych gmin, ma Pan rację, 
bo to domy kultury podpisały. To nie Gminy będą ponosić żadnych kosztów z tego tytułu, 
tylko szanowni Państwo, żeby zrobić krok do przodu jest potrzebna współpraca. Jest 
potrzebna współpraca, jeżeli tej współpracy nie będziemy mieli, to tylko będziemy się kłócić. 
Możemy się pokłócić, gdzieś tam na Zarządzie i to jest oczywiste. Opozycja ma swoje 
prawa, czyli ma prawo krytykować. My musimy to przyjąć, ale wyznaczając główne kierunki 
to musimy jednak współpracować. I proszę zobaczyć co się dzieje na etapie centralnym, 
schodzimy do poprzez województwa, do powiatów i do gmin. Jeżeli nie będziemy mieli tej 
współpracy, to będzie to, po prostu nie zrobimy. Nie zrobimy zakładanych inwestycji. Także 
Pan Wójt tutaj ma bardzo dobrą sytuację wyjściową, dlatego, że kadencję rozpoczynamy od 
bardzo trudnej inwestycji na terenie Gminy Udanin. I tak jak powiedziałem, te warunki tej 
inwestycji nie są najlepsze z racji wzrostu cen. I to takiej nieoczekiwanej, zbyt szybkiej. I 
możemy tutaj mieć pretensje jeden do drugiego, ale nic nie zmienimy. Dlatego, że tak szybko 
postępuje, postępują koszty robocizny, masy itd. Rozgadałem się, przepraszam. 
  
Radny Kaczmarek 
Panie Przewodniczący, Panie Starosto, Szanowni Państwo Radni, Panie Wójcie. Temat 
konkretnie tej inwestycji, której był dzisiaj bardzo szczegółowo omawiany na Zarządzie. 
Ponieważ mieliśmy informacje inne niż zaprezentował Pan Wójt, ja wnoszę teraz o przerwę i 
o to, aby Zarząd spotkał się na chwilę z Panem Wójtem. Żebyśmy niepotrzebnie tutaj 
wymieniali  zdania, żebyśmy ustalili swoje stanowiska i decyzje, ponieważ ta sprawa, według 
informacji, która do Zarządu dotarła tu poprzez radnego z Pańskiej Gminy, Pana 
Pierzchalskiego była zupełnie inna. W związku z powyższym musimy mieć jednolite 
stanowisko, żeby zaprezentować Radzie już wypracowane stanowisko wspólne. To jest mój, 
mój  pierwszy wniosek Panie Przewodniczący, żebyśmy ogłosili chwilę przerwy.  
 
Przewodniczący Rady 
Wniosek formalny, tylko uprzedzam. 
 
Radny Kaczmarek 
Natomiast, jeśli chodzi o drogi, Zarząd przyjął taką ma …, że, ponieważ tu ocena dróg Pana 
nie jest nowiną i ja się z nią w pełni zgadzam, ona nie dotyczy tylko Pana, tylko wszystkich 
gmin od Malczyc przez Środę, Kostomłoty, Miękinię i Udanin. Wszystkie drogi są takie wiemy 
to od lat, chociaż jestem tu radnym już jakiś czas i naprawdę wiele się zmieniło. Jeśli chodzi 
o budżet nasz powiatowy jest tak skromny, że niestety, ale my sami tych dróg nie zrobimy. I 
jeśli nie będzie naszej współpracy z gospodarzami gmin to niestety, ale inwestycje będą 
mniejsze, bo mamy dzisiaj do uchwalenia budżet który, z którym na pewno radni się 
zapoznali. Planujemy w miesiącu lutym spotkanie wszystkich gospodarzy gmin z Zarządem 
Powiatu tutaj abyśmy wspólnie opracowali plan na tą pięcioletnią kadencję. Realny plan na 
jaki nas będzie stać, wykonania inwestycji drogowych. Do tego zgłosiłem taką propozycję, 
aby urzędnicy naszego Starostwa wspólnie i w porozumieniu z urzędnikami wszystkich gmin 
opracowali plan ścieżek rowerowych. Ponieważ tych ścieżek jest zaplanowanych kilka na 
terenie Powiatu i jak się orientuję one są fragmentaryczne. Musimy przyjąć jakiś jednolity 
plan, który wspólnie będziemy realizować przy inwestycjach gminnych również. Naszego 
mieszkańca powiatu nie interesuje czy on jedzie drogą gminną, czy ścieżką gminną czy 
powiatową, on chce po prostu jechać. Ale my jako odpowiedzialni zarządcy naszych 
samorządów powinniśmy te nasze decyzje wspólnie skorelować tak, aby miały wartość jakąś 
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konkretną. Dlatego, jeśli chodzi o perspektywę pięcioletnią, to mówię w miesiącu lutym,  być 
może to się przeciągnie do marca zrobimy, mamy już przygotowany zarys inwestycji na 
pięciolatkę, ale uzgodnimy to z gospodarzami gmin. Bo nie możemy dzisiaj powiedzmy pod 
naporem jakiejś jednej gminy podejmować dla niej korzystne gminy pod nieobecność innego 
gospodarza gminy. Tu musi być burmistrz, tu musi być Wójt Udanina, tu musi być wójt 
Kostomłot, Malczyc i Miękini, wszyscy. I musimy mieć świadomość, żebyśmy uczciwie 
zarządzali tymi środkami … Natomiast, jeśli chodzi, poruszył Pan jeszcze Panie Wójcie 
kwestie szpitala. Ja mówiłem ostatnio na wspólnym posiedzeniu komisji stałych, no nie 
chciałbym się powtarzać, ale myślę, że powinniśmy do tego tematu wrócić. Bo ta kwestia nie 
może być … Jeśli chcemy szpital, a ja chciałbym. I mam nadzieję, że nie jestem 
odosobniony i wiem, że nie jestem odosobniony w tym, w tym, w tych chęciach. To musimy 
sobie zdawać sprawę, że budżet Powiatu jest, nie jest budżetu powiatu nie jest stać na 
wybudowanie szpitala, a potem jego utrzymanie. Myśmy to już przerabiali dawno, dlatego 
uważam, że również powinniśmy w tej szóstce samorządów, 5 gmin i Powiat usiąść i 
pochylić się nad tematem i podjąć decyzję. Albo to robimy i robimy wspólnie albo  będziemy 
tym tematem się przerzucać w jedną lub drugą stronę. To jest bardzo poważna sprawa i ja 
bym chciał, żeby ten szpital był, mamy przecież lokalizację, mamy teren. Kwestia zostaje 
tylko wybudowania, środków na budowę i ewentualnego wspólnej odpowiedzialności za 
egzystencję tego szpitala. Bo znamy z praktyki poprzedniej, że wartość kontraktu z NFZ nie 
pokrywała całych kosztów utrzymania tego szpitala, trzeba było dokładać. I nas wtedy też nie 
było stać. Gdyby ten szpital był dzisiaj szanowni Państwo na naszym garnku, to o drogach 
byśmy w ogóle nie rozmawiali, bo nie było by za co. I taka jest rzeczywistość i musimy sobie 
z tego zdawać sprawę. Ustawodawca, który nam zafundował taki sposób finansowania 
samorządu powiatowego, wyposażył nas w takie środki,  a nie inne. Nie od Starosty, nie od 
Przewodniczącego, nie od żadnego … zależą wpływy tylko od algorytmu jaki jest 
przewidziany przez ustawodawcę, który nam generuje środki. Dlatego, proszę. 
 
Przewodniczący Rady 
Pan radny Pierzchalski, członek Zarządu prosił wcześniej o głos, zdecydowanie wcześniej. 
Jestem uczciwy.  
 
Radny Pierzchalski 
Panie Przewodniczący, Panie Wójcie, Szanowni Radni. Ja z uzupełnieniem tego co 
powiedział Pan Starosta i Pan radny Kaczmarek. Panie Wójcie ja się cieszę bardzo, że Pan 
przyjechał na tą sesję, dziękuję Panu i że Pan się troszczy wspólnie z nami o drogi między 
innymi na swojej gminie, gminie Udanin. I będąc na ostatniej sesji Pan deklarował daleko 
idącą współpracę, że zawsze Pan środki znajdzie i dołoży. I to co mnie wcześniej ucieszyło, 
to teraz co Pan powiedział to mnie naprawdę bardzo zmartwiło, że ta kropla w morzu 
potrzeb, aczkolwiek to nie jest mało po 100 tysięcy. Być może po 50, bo wystąpimy do 
wojewody o dodatkowe 100 tysięcy. Wcześniej występowaliśmy i Pan, Pan wojewoda się 
przychylał do tego pozytywnie, po oczywiście rozstrzygnięciu wszystkich przetargów i jakiś 
tam oszczędnościach. Panie Wójcie martwi mnie również to, co Pan stwierdził, drogi 
katastrofalne, bo katastrofalne drogi to, to słowo to po prostu grozi w każdej chwili katastrofą. 
Taka droga nie byłaby dopuszczona do ruchu. Zły stan dróg albo dróg, które potrzebują 
napraw to jak najbardziej tak, zgadzam się. I teraz jeżeli się mało robiło  Panie Wójcie ja tu 
mam taką tabelkę, przygotowałem ją na szybko i ja zaraz ją Panu dam do wglądu aczkolwiek 
ona już poszła z pismem przewodnim do Pana odnośnie dalszych inwestycji między innymi 
na Gminie Udanin. I ta tabelka od 2010 roku uwzględnia wszystkie gminy. Nie ma tu dwóch 
dużych inwestycji, które były robione tylko na gminie Udanin, wybudowania dwóch mostów. 
Są to inwestycje tylko z Narodowego Funduszu Przebudowy Dróg Lokalnych. I one są 
łącznie na 34 177 204 złotych, dokładnie. To jest 40 km ponad dróg. To jest ponad 40 km 
dróg, dokładnie całkowicie przebudowanych, niejednokrotnie z chodnikami i z ciągami  
pieszo-rowerowymi. Także ta ocena jest taka troszeczkę dla nas surowa, aczkolwiek 
uważam, że potrzeb jest naprawdę mnóstwo. I ma Pan tutaj rację, drogi są drogie i to jest że 
tak powiem studnia bez dna, jak to powiedział Pan radny Kaczmarek, sami tego jako powiat 
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nie udźwigniemy aczkolwiek robimy wszystko ku temu. Ja tą tabelkę. Jeżeli ktoś z Państwa 
radnych chce, to również tą tabelkę dam. Ile tu jest pozycji. Przy każdej gminie są kilometry i 
kwoty dotacji, wszystko w tej tabelce jest. Także jeśli ktoś z Państwa radnych chce przejrzeć 
teraz, bardzo chętnie. Panie Przewodniczący jeśli Pan pozwoli to ja teraz.  
 
Przewodniczący Rady 
Proszę bardzo. Już, momencik, momencik. Chciałem Państwu tylko przypomnieć, że 
właściwie ta dyskusja i ten czas w tym punkcie dotyczy osób, które są spoza Rady. I tutaj 
dlatego. Bardzo proszę, Pani Radna Rachwalska, proszę tylko żeby były zwięzłe.  
 
Radna Rachwalska 
Jako mieszkaniec. Po pierwsze most w Różanej nie był cały wybudowany, bo jak go zaczęto 
rozbierać to się okazało, że jest w całkiem dobrym stanie, to jest po pierwsze, nie na nowo 
wybudowany. Po drugie, czytam materiały na dzisiejszą sesję, o kwotę 238 343,00 złote 
zwiększono wartość zadania utworzenia Powiatowego Centrum Kultury Alternatywnej w 
Środzie Śląskiej. Dokładnie ta kwota jakiej tu brakuje. Po drugie -ja proponuję, żebyście 
Państwo jako w ramach koalicji zgodzili się, żeby było dwóch etatowych członków Zarządu. I 
temu drugiemu powierzcie obowiązki porozumiewania  się z gminami ościęnnymi, bo jeżeli 
my dzisiaj słyszymy, że przerwa wystarczy w sesji, żeby się w ten sposób porozumieć, o tak 
ważnych sprawach, że Państwo podejmiecie decyzję nie porozumiewając się z wójtami. To 
naprawdę zaczynam się obawiać. No jak można proponować tylko, żeby w czasie przerwy 
Państwo porozumiecie się i podejmiecie, czy Pan Wójt tutaj obecny czy inni wójtowie, jak to 
będzie wyglądało w ogóle? Państwo jesteście w stanie takie zmiany wprowadzać? Jak 
Zarząd pracuje? Jakie decyzje podejmie, na podstawie czego? Poza tym, pan Kaczmarek 
mówi słusznie, że my mamy mało pieniędzy. Zawsze będzie pieniędzy mało, bo potrzeby są 
duże. To powiedzcie mi, kto u Boga Ojca wymyślił to Centrum? Tyle milionów złotych. 
Państwo się nim szczycicie, Państwo chwalicie się tą inwestycją. Tak naprawdę, proszę mi 
powiedzieć jak będzie z tego Centrum korzystał mieszkaniec najodleglejszej miejscowości w 
mojej gminie? A z tego co słyszę właściwie to oczekuje się, że będzie jeszcze koszty 
ponosić. Wydajemy takie pieniądze na takie przedsięwzięcie mając takie potrzeby. Państwo 
nie porozumiewacie się  najwyraźniej z włodarzami gmin, nie macie konkretnych informacji. 
To co dzisiaj tutaj słyszymy, taka rozmowa nie powinna mieć miejsca na sesji. I takich słów 
nie powinniśmy dzisiaj słyszeć. I najbardziej niepokoi mnie, powtórzę, że Państwo jesteście 
w stanie wprowadzić jakieś zmiany na przerwie sesji. No to jest naprawdę oburzające. 
Dziękuję. 
 
Radny Kaczmarek 
Pani Radna, ja myślę tak. Najpierw się odniosę do tych, do tego oburzenia z Pani strony. 
Myślę, że oburzające są jeszcze inne zachowania i nie będę ich tutaj wymieniał. Bo jeśli 
będziemy się zamiennie przerzucać, kto jak się zachowuje i kogo co oburza, no to jest to, 
rzeczą osobniczą wręcz co kogo oburza, ale to zostawmy. Tak jak dzisiaj się mówiło, 
żebyśmy nie używali złych słów i nie tworzyli złych prudencji i złej atmosfery, to może 
przejdźmy do istoty sprawy. Jeśli chodzi o Centrum Kultury. Stał nieużywany, ponieważ był 
wycofany z eksploatacji budynek byłej hali sportowej, którą użytkowały kiedyś, nasze, nasza 
młodzież liceum ogólnokształcącego. Ładny obiekt, ale niestety nie spełniał warunków 
sanitarno – epidemiologicznych itd. Zwracałem jeszcze, może z sześć-osiem lat temu, 
zróbmy coś z tym. Nie było na to pieniędzy. Ponieważ nasza młodzież potrzebuje. Nie wiem, 
czy Państwo wiecie jak wędrują, jak wędruje nasza młodzież z jednej szkoły do drugiej. 
Teraz, to jest jedno zagadnienie. Wykorzystamy to. Drugie zagadnienie. Jak można było 
podnieść i tu zwracam się do Pani, jako nauczycielki jakość szkolenia. Możliwość kontaktu z 
nowoczesnymi, z nowoczesnością naszej młodzieży. W ogóle kontaktu poza szkołą, nie tylko 
w ramach zajęć. To będzie właśnie takie miejsce, ja to tak rozumiem. Rozmawiałem z 
dyrektorem naszego muzeum, który się angażuje w to. I szczerze Pani powiem, że nie 
wahałem się ani chwili podnieść palec za tym, żeby to zrobić. Ponieważ to będzie służyło 
wychowaniu naszej młodzieży i nam trzeba powiedzieć, to z czego kto będzie mógł 
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korzystać. Każdy. To nie będzie instytucja zamknięta do godziny, do godziny powiedzmy 
urzędowania czy do bytu naszej młodzieży w szkole. Będzie młodzież szkolna miała prawo i 
obowiązek odbywać tam określone zajęcia. Później będą mieli do tego prawo również 
mieszkańcy i seniorzy i wszyscy. Będzie to jakaś instytucja szeroko, no o szeroko 
rozumianej kulturze. Tak to, tak to jest pomyślane. Czy stać nas na to? Ja słyszałem, 
również i w mojej gminy takie głosy. Bo jak my wydamy tyle pieniędzy na Centrum Kultury, to 
z czego zrobimy drogi? A czy Pani radna, słyszała Pani takie powiedzenie, że nie samym 
chlebem człowiek żyje? Przecież trzeba też troszkę tej kultury ludziom dać, szansę, polizać. 
Tak to trzeba rozumieć. Bo jeśli proszę Panią, moje dziecko, 18-letni chłopak zdaje w tym 
roku maturę, jeździ do Wrocławia, chodzi do jednego z liceum i ma kontakt, i widzę jak ten 
kontakt go rozwija, wieloaspektowo. Bo Wrocław ma zupełnie inaczej, inne podejście niż my. 
Nie zamykajmy się za ścianą. Dajmy możliwość naszej młodzieży kontaktu z tym co dobre. 
Bycia razem poza oficjalnymi spotkaniami. To jest tak pomyślane. Poza tym, generalnie 
rzecz biorąc, będzie to coś, co będzie funkcjonowało w ramach programu nauczania. I takie 
porozumienie, gdyby jeszcze, nie zgodziłbym się na finansowanie tego przez nas, gdybyśmy 
w całości mieli sfinansować. Ale już w tej chwili, popraw mnie Mariusz, jeśli jestem w błędzie, 
ok. 7 milionów mamy. 
 
Marcin Brzeziński 
6 milionów. 
 
Radny Kaczmarek 
Czyli jest to, jest to naprawdę duży zastrzyk zewnętrznych pieniędzy. Więc dlaczego, nie 
rozumiem, czy znowu z tej kolejnej rzeczy będziemy robić tutaj przebitkę jakąś? 
 
Radna Rachwalska 
Mamy pieniądze na remont, nie mamy… 
 
Przewodniczący Rady 
Przepraszam bardzo, przepraszam bardzo 
 
Radna Rachwalska 
Ale Panie Przewodniczący, ja dziękuję, ostatnie zdanie, ostatnie zdanie, panie 
Przewodniczący bardzo proszę jedno zdanie. 
 
Przewodniczący Rady 
Jedno zdanie… To wychodzi poza granice dzisiejszej dyskusji. To jest zupełnie na coś 
innego przewidziane cały. Ja naprawdę nie ograniczam dyskusji, ale widzę, że Państwo ze 
sobą w ogóle nie rozmawiacie. Bo coś takiego się tutaj dzieje, że są zupełnie. Proszę 
Państwa jest możliwość przyjścia na Zarząd, przecież nie ma zabronionego wstępu na 
Zarząd, Radni nie mają. 
 
Radna Rachwalska 
Nie wiem kiedy jest Zarząd. 
 
Przewodniczący Rady 
Ale przecież można się dowiedzieć i informacje są na BIP-ie. Możecie Państwo wejść, 
zapytać. To jest miejsce na zupełnie inną dyskusję. I z zażenowaniem słucham, że jeszcze 
dalej Państwo nie wiecie, co to jest Centrum Kultury Alternatywnej. Naprawdę jestem 
zażenowany, bo tyle razy było mówione jak jest, co to za projekt, czemu on ma służyć, a 
Państwo robicie z tego jakąś przebitkę do dyskusji zupełnie niepotrzebną. Ja udzielę Pani 
głosu, ale kończę dyskusję w tym punkcie po Pani wystąpieniu. 
 
Radna Rachwalska 
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Chciałam tylko tutaj ad vocem do Pana radnego, Pan zarzuca mi rzeczy jako, jako 
nauczycielce. A ja Panu odpowiem, że ja czytałam protokoły z dwóch kadencji z posiedzenia 
Zarządu gdzie rozmawiano o kosztach utrzymania Skarbu i Muzeum w których jeden z 
radnych, członek Zarządu proponował, żeby taniej było dla Powiatu, żeby go zakopać. Więc 
jak skomentować takie zdanie pewnego radnego i członka Zarządu? Więc dziękuję, to jest 
wszystko co mam do powiedzenia. 
 
Przewodniczący Rady 
Dziękuję Pani radnej, Panie Wójcie ja jeszcze momencik. Ja zdaję sobie sprawę, że jest 
wiele pytań i to co powiedział Pan Starosta – jego drzwi są zawsze otwarte i również jeżeli 
Zarząd będzie miał spotkania. Na pewno będzie Pan chciał się spotkać, bardzo o to proszę. 
Myślę, że Zarząd jest otwarty. No, ale ja nie mogę wszystkiego przepuszczać przez sesję. Ja 
udzielę teraz dwóm osobom głosu. Bardzo przepraszam wszystkich radnych, jako 
samorządowcom, Panu Wójtowi i Panu Radnemu Czyrniańskiemu. I to będzie jedyna rzecz 
którą jeszcze i nie będzie odpowiedzi na te pytania, bo na to niestety nie mamy czasu, 
żebyśmy dyskutowali o wszystkich tematach podczas 15 minut dla samorządu. Proszę 
bardzo. 
 
Wójt Gminy Udanin 
Panie Przewodniczący dziękuję bardzo za udzielenie głosu. Co prawda już chyba od 10 
minut podnoszę rękę, ale dziękuję. Panie Przewodniczący, żeby podkreślić, że to jest „15 
minut dla wyborców”, ja tutaj zabieram. 
  
Przewodniczący Rady 
15 minut. 
 
Wójt Gminy Udanin 
Panie Przewodniczący prosiłbym o to, żeby mi Pan nie przerywał, ja Panu nie przerywam i 
nie przerywałem tutaj osobom, które się  wypowiadały. Panie Przewodniczący „15 minut dla 
wyborców”, a tutaj radni sobie powiatowi uprawiali dyskusję i nie mógł zabrać ani jeden 
mieszkaniec ani drugi głosu. I Pan mówi tutaj o „15 minutach dla wyborców”. Także 
prosiłbym, żeby Pan przestrzegał tutaj tego co ustaliliście, porządku sesji, to jest jeden taki 
apel do Pana. A teraz się odniosę do słów Pana Starosty. Panie Starosto jest Pan w wielkim 
błędzie skoro Pan mówi do Wójta Gminy, który tutaj przyjeżdża jako gość, że jest z opozycji. 
Panie Starosto, ja nie jestem z żadnej opozycji, ja współpracować będę, zamierzam 
współpracować ze wszystkimi radnymi powiatowymi dla dobra swojej gminy, dla dobra gminy 
Udanin, dla dobra mieszkańców. Priorytetem dla mnie, jako  dla samorządowca, jest dobro 
gminy Udanin, bo z tej gminy się wywodzę, dla Państwa jest cały powiat, ale ja walczę o 
gminę Udanin. Panie Grzegorzu odniosę się tutaj do słów Pana, przykro mi bardzo, że Pan 
nie zrozumiał kolejny raz tego co ja przekazałem na sesji. Ja wyraźnie przekazałem Panie 
Grzegorzu na sesji, że gmina Udanin chce naprawiać drogi i partycypować w kosztach. 
Szanowny Panie, nie kto inny, ale ja wniosłem autopoprawkę do budżetu gminy pierwotnego 
o wniesienie miliona złotych na realizację zadania przebudowy drogi relacji Udanin – 
Piekary. Więc proszę nie mówić, że my nie chcemy partycypować w kosztach, my chcemy 
partycypować w kosztach, ale nie zamierzamy w nieskończoność dokładać do tego, tak. 
Także proponuję Panie, zresztą Zarządowi, żebyście państwo rozpisali jeszcze raz ten 
przetarg na ten drugi etap, bo po pierwszym przetargu no wydaje mi się, że to chyba, zresztą 
z doświadczenia takiego mojego krótkiego rozpisałem drugi przetarg, kwota była niższa. I nie 
mówmy teraz o kwocie, czy to jest 50 tysięcy złotych czy 100 tysięcy złotych, mówimy o 
kwocie 200 tysięcy złotych panie radny. Ze względu na to, że nie wiemy co zrobi wojewoda z 
tym. Więc musimy zabezpieczyć pieniążki w budżecie. Ja też nie mogę podejmować tej 
decyzji sam i dlatego tutaj w dniu dzisiejszym przyjechałem. Ponieważ sesję mamy 
zaplanowaną na początek lutego i chciałbym żebyście Państwo jeszcze biorąc pod uwagę 
ten termin rozpisali na ten drugi etap, drugi przetarg. To jest tylko taka moja sugestia. 
Odniosę się jeszcze do tego Alternatywnego Centrum Kultury. To nie kto inny Panie Starosto  
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tylko Pan podpisał umowę już w nowej kadencji. I nie pytał Pan o zgodę nikogo innego ani 
mnie, chyba, że pytał Pan innych Wójtów, mnie Pan nie pytał. Więc, nie wiem co to jest to 
ACK. Czytam, dowiaduję się z prasy, że tutaj gmina Udanin bierze w tym udział, nie wiem na 
jakich zasadach. Więc wypadałoby, żebyście Państwo skierowali takie pismo przed 
podpisaniem tego aneksu do umowy w sprawie tego ACK.  Szanowni Państwo, szybciutko 
tabelka, którą pan tu przedstawił. Jest tak, szanowni Państwo 46 752 000  złotych na drogi 
od roku 2010 tak? I z tego szanowny Panie i szanowni Państwo 21 000 075  na jedną z 
gmin. I ta gmina drodzy Państwo, ma kolejne dwa projekty. Czyli jak wy dzielicie szanowni 
państwo te środki? 21 milionów na jedną gminę, czyli ponad połowa środków tak? To jest w 
tej tabelce, którą pan mi przedstawił. Nie wiem, czy ona jest zgodna z prawdą czy nie, ale 
chyba domniemam, że jest zgodna z prawdą tak? Ale jest, jest zgodna z prawdą. Czyli 
chciałbym i apelowałbym , żebyście Państwo pochylili się w końcu Państwo nad tymi 
gminami, które były w jakimś stopniu były pomijane przez ten ostatni okres, bo ja tak 
zastanawiam się nad jednym rozwiązaniem,  bo jeżeli Państwo są nieudolni, nie boję się 
tego użyć słowa i nie chcecie robić zgodnie tutaj z zamierzeniami tych dróg. To być może 
gmina Udanin zastanowi się tak jak jedna tutaj z gmin, nad tym, żeby te drogi przejmować. 
Tylko pytanie jest po co jest w tym momencie jest zarząd powiatu?  Jeżeli nie wykonuje 
głównych zabiegów. I to nie jest złośliwość, tylko jest taki apel do państwa, ponieważ mamy 
projekt gotowy do ósmego, panie radny prosiłbym o powstrzymanie się. Mamy do ósmego 
lutego nabór, wojewoda ogłasza i nic w tym zakresie nie jest czynione. Także to jest tylko 
tyle i aż tyle. Szanowni państwo, dziękuję bardzo.  
 
 
Starosta 
Tylko trzy słowa. 
 
Przewodniczący Rady 
Nie. 
 
Radny Czyrniański  
Dzień dobry Państwu, Panie Przewodniczący, Panie Starosto. Ja mam takie bardzo 
konkretne pytanie, bo widziałem planowane wydatki pozycyjne w gminie Środa Śląska i 
zapytam czy będzie robiony chodnik przy drodze powiatowej 2061D przez miejscowość 
Święte, bo tego nie ma ujętego. Chcę tylko dodać, że gmina partycypuje w tych kosztach 
100 tys. złotych, także nie wiem czy, nie ma tego zarezerwowane, ale tego nie widzę żeby 
zyskać z Powiatu. Nie widzę tego, nie ma tego.  
 
Radny Pierzchalski 
Panie Radny, program chodnikowy jest, był już w tamtym roku, jest w tym i również w 
propozycjach  był ten chodnik o którym Pan mówi. I jeśli wola gminy Środa Śląska czy Pana 
Burmistrza i Rady będzie aby ten odcinek był wykonany, chce dodać, że my nie mamy 
jeszcze tego w budżecie, ale to na pewno będzie ponieważ nie ma, pani skarbnik jedna 
została wójtem już, a druga pani skarbnik jeszcze po prostu, że tak powiem nie do końca 
pracuje u nas.  Od pierwszego lutego także na pewno ujmiemy to w budżecie i czy to będzie 
ten odcinek. Mam nadzieję, że będzie ten. Skoro ma pan takie zapewnienia już od włodarzy 
gminy Środa Śląska, to się bardzo cieszę i mówię Panu, że tak Zarząd się do tego przychyli 
pozytywnie.  
 
Radny Czyrniański   
W budżecie gminy było uchwalone, że droga powiatowa będzie robiona wspólnie  z 
Powiatem. 
 
Radny Pierzchalski 
Tak. 
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Radny Czyrniański 
To dlaczego tutaj Państwo tego nie macie?  
 
Radny Pierzchalski 
Nie wpłynęła do nas informacja jeszcze.  
 
Radny Czyrniański 
Dobrze. Dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady 
Proszę Państwa kończę dyskusję w tym punkcie. Ale padł wniosek formalny Pana radnego 
Kaczmarka o przerwę. Czy Pan się wycofuje z tego wniosku? 
 
Radny Kaczmarek 
Nie, nie wycofuję się. 
 
Przewodniczący Rady 
Proszę będziemy musieli głosować o ten wniosek formalny o przerwę. Kto z Państwa jest za 
wnioskiem formalnym Pana radnego Kaczmarka? Proszę o wciśnięcie przycisku za, 
wstrzymuje się bądź przeciw.  
10 za, 6 przeciw.  
 
Przewodniczący Rady 
Wniosek przeszedł więc ogłaszam 10 minut przerwy.  
     
Artur Bogucki – Tak; Józef Chabraszewski – Tak;  
Honorata Dulska – Nie; Czesław Kaczmarek – Tak; Marek Majerowski – Nie;  
Halina Mikła – Tak; Judyta Partyka-Basa – Nie; Grzegorz Pierzchalski – Tak;  
Jan Piotrowski – Tak; Małgorzata Rachwalska - Nie; Krzysztof Szałankiewicz – Tak; 
Joanna Szremska – Tak; Daniel Uszyński – Tak; Agnieszka Wiatrzyk – Tak;  
Mariusz Wojewódka – Nie; Maria Zachary - Nie 

   
Ad.9/ Odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały 
budżetowej.  
 
Izabela Sęk-Braczkowska – główna księgowa odczytała powyższą opinię. 
 
Ad. 10/ Odczytanie opinii komisji stałych. 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Joanna Szremska odczytała opinie komisji stałych. 
 
Ad. 11/Przedstawienie stanowiska Zarządu Powiatu do wniosków zawartych w 
opiniach komisji stałych. 
 
Ad. 12/ Odczytanie propozycji wniosków zgłoszonych przed rozpoczęciem sesji przez 
radnych i nieuwzględnionych w projekcie budżetu. 
 
Ad. 13/ Przedstawienie ewentualnych autopoprawek Zarządu Powiatu do projektu 
uchwały. 
 
Ad. 14/ Dyskusja nad projektem budżetu. 
 
Przewodniczący Rady  
Szanowni Państwo przechodzimy teraz do dyskusji nad projektem budżetu, która była 
procedowania na komisjach stałych i  opiniowana przez komisje stałe, bez zmian 
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wynikających z dzisiejszych wcześniejszych ustaleń. Proszę bardzo otwieram dyskusję w 
tym punkcie. Pamiętajcie Państwo, że komisje wyraziły pozytywne opinie mięliśmy na 
komisjach dyskusję na ten temat również była wypowiedź nowej Pani Skarbnik, która 
omawiała zmiany dotyczące budżetu. Mówimy o uchwale budżetowej przypomina, którą 
procedowaliśmy na komisjach wspólnych. 
 
Radna Zachary    
Mam pytanie w stosunku do załącznika nr 4 do projektu uchwały budżetowej, w tym 
załączniku w planie wydatków na zadania inwestycyjne nie ma budowy chodnika w 
miejscowości Święte. Zadanie to było zgłoszone przez Pana radnego Jarosława 
Czyrniańskiego radnego gminnego to zadanie będzie współfinansowane z środków również 
gminnych w wysokości 100 tys. zł.  i dlatego wnoszę, żeby to zadanie znalazło się w planie 
wydatków na rok 2019. Druga sprawa to jest budowa ścieżki rowerowej relacji Kulin -
Cesarzowice również w tym planie wydatków nie ma. Na sesji Rady gminy Pan sołtys wsi 
Kulin Pan Julian Honc zgłaszał tą sprawę do radnej powiatowej czyli do mnie, która 
uczestniczyła w sesji Rady gminnej, że chciałby uzyskać informację na jakim etapie jest 
właśnie realizacja tego zadania. Czyli wnoszę również o to, żeby to zadanie znalazło się  w 
planie wydatków na zadania inwestycyjne realizowane w 2019 roku. Szanowni Państwo 
kolejną rzeczą która nie jest uwidoczniona to nie ma wydatków związanych z odkupieniem 
budynku szpitala w Środzie Śląskiej jak również z dalszą jej eksploatacją. Wnoszę o 
zarezerwowanie środków właśnie w roku 2019 jak również w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej na ten cel. Kolejną sprawą którą zauważyłam to w planie  budżetu nie ma 
właśnie żadnej informacji dotyczącej aktualnego stanu zadłużenia oraz nie ma tej informacji 
w Wieloletniej Prognozie Finansowej która w uchwale nr 325/2018 z 15 listopada w 
załączniku nr 3 do tej Wieloletniej Prognozy była informacja właśnie o zapisie należności 
długoterminowych i o spłatach tego właśnie długu, obecnie w tym planie  budżetowym tej 
pozycji nie ma. Proszę o wyjaśnienia i wprowadzenie zadań, które wniosłam właśnie 
podczas tej sesji. Dziękuję bardzo. 
 
Sekretarz 
Odpowiem odnośnie chodnika w Świętem. Tak jak mówił członek Zarządu Pan Grzegorz 
Pierzchalski jesteśmy na etapie podpisywania porozumienia z gminą Środa Śląska, dlatego 
nie można tego wprowadzić do budżetu, kiedy nie ma porozumienia. Natomiast czekamy na 
stanowisko  w postaci tak jak powiedziałem podpisania tego porozumienia przez Burmistrza 
Środy Śląskiej. Jeżeli w budżecie Gminy Środa Śląska to jest i z naszej strony ze strony 
Zarządu będzie akceptacja. 
Jeśli chodzi o ścieżkę rowerową Cesarzowice – Kulin Państwo macie to w projekcie budżetu  
otrzymaliście,  do realizacji jest tam jest to ujęte. Proszę Państwa w dniu dzisiejszym 
Państwo otrzymaliście można powiedzieć wersję nr 3, która była aktualna na etapie 
uzgodnień ustnych między Panem Grzegorzem Pierzchalskim, a władzami Gminy Udanin, 
która mówiła o tym, że wartość dodatkowych robót w zakresie inwestycji Udanin -Konary – 
Piekary będzie o 200 tys. wyższa. W związku z powyższym, że w trakcie debaty okazało się 
że jednak te zmiany są nieaktualne wracamy do wersji tej która została przyjęta przez 
Państwa na komisjach w dniu 10 stycznia,  co do której opinie odczytywała Pani 
Wiceprzewodnicząca. I w tym dokumencie ta ścieżka rowerowa jest. 
Odnośnie zakupu, odkupienia budynku szpitala w Środzie Śląskiej Pan Starosta za 
chwileczkę pewnie więcej coś na ten temat powie. W momencie kiedy będzie to wystawione  
przez Syndyka masy upadłościowej  na pewno spotkanie Państwa jako radnych z Zarządem 
i poszczególnymi władzami Gmin zresztą o tym Pan Starosta mówił, odbędzie się. Natomiast 
na chwilę obecną nie znamy tej wartości,  po jakiej zostanie wystawiona na sprzedaż ta  
nieruchomość. Trwają procedury pomiędzy  przejęciem tego budynku między firmą Ras a 
PCZ S.A. W imieniu którego wykonuje to Syndyk Masy Upadłościowej  i jest na etapie teraz 
inwentaryzacji i wpisywania, przepisywania wszystkich umów pomiędzy Rasem a PCZ S.A. 
To  wykonuje Syndyk Masy Upadłościowej także na chwile obecną nie możemy mówić 
jeszcze  o konkretach. Nie pamiętam jakie było jeszcze kolejne pytanie. 
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Radna Zachary 
Kolejne pytanie dotyczyło, dlaczego w naszym planie wydatków na rok 2019 lub w 
Wieloletniej Prognozie nie ma informacji dotyczącej właśnie należności, które są długami dla 
Powiatu co było oczywiście we wcześniejszych naszych dokumentach z listopada 2018 roku, 
tam była taka informacja  mówiąca o należnościach długoterminowych i była ta informacja. 
Natomiast obecnie w dokumentach tych obecnych tej informacji nie ma. 
 
Sekretarz  
Proszę Państwa jeśli chodzi o procedurę uchwalenia budżetu do 15 listopada każdego roku 
projekt budżetu przedkłada organ wykonawczy wówczas rzeczywiście jest plan zadłużenia to 
wymaga również ustawa o finansach publicznych. W momencie kiedy Państwo 
procedowaliście w dniu 10 stycznia projekt uchwały budżetowej  również ta informacja   była 
aktualna. W dniu dzisiejszym przypomnę dostaliście wersję nr 3, która stałą się nieaktualna. 
W związku z powyższym te informacje odnośnie długu, odnośnie stanu zobowiązań, które 
były przekazane Państwu  w materiałach z listopada i stycznia są dalej aktualne. Nie 
będziemy za każdym razem, w momencie kiedy ten stan się nie zmienia, aktualizować tego, 
dlatego że to jest na etapie składania projektu  budżetu i takie Państwo otrzymaliście. 
 
Radna Zachary 
Jeszcze odnośnie szpitala. Szanowni Państwo jeżeli w projekcie budżetu naszym czy palnie 
budżetowym, który chcemy dzisiaj zaopiniować pozytywnie nie znajduje się pozycja  właśnie 
odkupienia to znaczy środków finansowych na odkupienie szpitala w związku z tym na jakiej 
podstawie będą odbywały się rozmowy z poszczególnymi Wójtami i Panem Burmistrzem 
jeżeli tego zadania nie ma wpisanego do planu budżetu? Dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady 
Pani radna na ostatniej komisji bardzo prosiła Pani mecenas  i Pani to doskonale wie, żeby 
nie podnosić na razie kwestii szpitala i należności z tym związanych, ponieważ są to umowy 
które powinny być objęte swego rodzaju tajemnicą. I proszę nie wprowadzać  opinii 
publicznej w błąd, że na ten temat się nie rozmawia, bo to jest nie prawda, była wyraźna 
prośba. Nie róbmy sobie sami krzywdy wprowadzaniem tego typu atmosfery, bo 
wprowadzamy jakąś taką atmosferę niewiedzy jakiegoś braku, czegokolwiek. Była prośba, 
żeby pozostawić te sprawy na razie, jeżeli są prowadzone negocjacje, żeby nie upubliczniać 
pewnych kwot, zostawić to do negocjacji bo one się zmienią. I nie róbmy takiej sytuacji,  bo 
sobie sami strzelamy za przeproszeniem w kolano. Jeżeli będzie potrzeba, będą potrzebne 
środki, Pani doskonale jako wieloletni pracownik Urzędu Gminy w Środzie Śląskiej wie, że 
budżet jest tak płynną, tak płynnym materiałem, że co miesiąc nawet parę razy w ciągu 
miesiąca  można budżet w trakcie roku modyfikować i to nie jest nic dziwnego. Natomiast nie 
róbmy opinii publicznej,  wody z mózgu, że na etapie dwóch pierwszych miesięcy pracy 
nowej Rady, nowa Rada o niczym innym nie myśli tylko o jakiś sprawach personalnych 
natomiast szpital jest nie ważny. My pochylmy się nad szpitalem ale wspólnie. I bardzo 
proszę, proszę bardzo jeszcze raz, nie traktujmy szpitala jako monety przetargowej do 
dyskusji, bo naprawdę nam to nie będzie służyć wspólnie. Proszę o inne pytania, nie pytajmy 
na razie o szpital. W kwestii szpitala? 
 
Starosta 
Nie. Właśnie skonsultowałem z Panią księgową i zadłużenie Powiatu Średzkiego  na dzień 
dzisiejszy wynosi 12 915 000 i są to obligacje. Jakbym miał w kilku słowach podsumować to 
jest nie dużo według moich  obliczeń ok 23 % także to zadłużenie naprawdę jest niewielkie. 
Jednak pozwolę sobie na temat szpitala ale powiedzieć tylko jedno zdanie, że różne 
koncepcje są rozpatrywane. 
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Przewodniczący Rady 
Panie Starosto, bardzo dziękuję, wiem ze są różne koncepcje, czy są pytania dotyczące 
budżetu a nie dotyczące szpitala, bardzo proszę. 
                                        
Radna Partyka-Basa 
Ale my jesteśmy w punkcie którym? 
 
Przewodniczący Rady 
Dyskusja na temat budżetu, dyskusja o budżecie, proszę bardzo. 
 
Radna Partyka-Basa 
Nie odczytanie opinii? 
 
Radna Szremska 
Opinia już była. 
 
Przewodniczący Rady 
Proszę Państwa jesteście zmęczeni ale proszę słuchać co się dzieje na sesji. 
 
Radny Wojewódka 
Panie Przewodniczący bardziej w kwestii formalnej nie może Pan zabraniać radnym, czy 
sugerować jak się mają wypowiadać w jaki sposób a czego nie mówić. W kwestii szpitala 
była mowa poprzednio, chyba byliśmy na innych komisjach, bo ja byłem na tej komisji i mam 
zupełnie inne wrażenie.  Była mowa o tym, żeby nie wypytywać o szczegóły co syndyk robi, 
o szczegóły pracy syndyka tak. Natomiast my mówimy tutaj o rzeczach ogólnych, bardzo 
ogólnych, bardzo ogólnikowych a kwota o której Pani radna mówiła pojawiała się we 
wcześniejszych materiałach. Kwota należności Powiatu była w listopadzie w pierwszym 
projekcie budżetu się pojawiła w części opisowej. I ta kwota również pojawiała się w 
sprawozdaniu które radni poprzedniej kadencji dostali z wykonania budżetu za rok 2016 i ta 
kwota jest znana, ta kwota jest wszystkim znana. I tutaj nikt w żadne szczegóły dotyczące 
tego nie wdaje. Natomiast Zarząd na pewno się na ten temat w projekcie budżetu nie 
zająknął na temat szpitala, nie ma żadnej wzmianki nawet w części opisowej tak, nawet w 
opisie nie ma żadnej wzmianki. Poza tym ja dzisiaj mam takie wrażenie, ze słuchając 
wypowiedzi Zarządu czyli autorów tak naprawdę tego budżetu, że chyba nie wiedzą do 
końca co jest, co się dzieje, jaka jest sytuacja finansowa. Bo raz tutaj są pieniądze 
przeznaczane dodatkowe na etaty w Zarządzie, na media są pieniądze tutaj też mówi się, ze 
na promocje są. Za chwilę słyszymy, że na inne rzeczy nie ma, na drogi nie ma, na szpital 
nie ma bo jest tragiczna sytuacja budżetowa, jest źle. To niech się Zarząd zdecyduje czy jest 
dobrze, czy jest źle bo my jako radni, ja się czuję wprowadzony w błąd.  
 
Przewodniczący Rady 
Jaka jest opinia finansowa  Powiatu Państwo widzicie dokładnie, ponieważ macie przed sobą 
uchwałę budżetową. Jeżeli popełniam jakiś błąd prowadząc dzisiejsze obrady to spada na 
moje barki i z tego będziecie mnie Państwo rozliczać nikt inny. Jeżeli chodzi o  
niedopuszczenie kogoś do głosu proszę mi tego nie zarzucać, ponieważ staram się być 
bardzo liberalny o czym świadczy godzina obecna, sesja trwa już prawie trzy godziny także 
proszę nie mówić, że nie pozwalam na dyskusję, ale proszę bardzo ja biorę to na siebie. 
Czyli jeżeli popełniam błąd  jakikolwiek prawny proszę mi go wytknąć i mnie z tego rozliczyć, 
od tego mamy Komisję Skarg, Wniosków i Petycji, jeżeli takie są Państwa decyzje nie 
uchylam się od odpowiedzialności. Ale nie będę dopuszczał do dyskusji która ma tylko to na 
celu, żeby opinia publiczna byłą podminowywana informacjami, które są nieprawdziwe. 
 
Radny Wojewódka 
W kwestii formalnej jakie nieprawdziwe informacje Panie Przewodniczący.     
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Przewodniczący Rady 
Ja nie powiedziałem żadnych szczegółów chciałem tylko, żeby dyskusja nie byłą 
prowadzona w ten sposób, żeby to eskalowało jakiekolwiek zachowania nasze tutaj bo 
widzę, że do tego dochodzi, że jesteśmy wszyscy no co nieco podenerwowani pewnymi 
zdarzeniami. Na to jest czas, biorę to na swoje barki, mam prawo Panie radny? Mam prawo. 
 
Radny Wojewódka 
Ja pytałem jakiego, Pan powiedział, że jakieś nieprawdziwe informacje padają. 
 
Przewodniczący Rady 
Ja nie powiedziałem, że nieprawdziwe może się przejęzyczyłem, przepraszam bardzo.  Ale 
jeśli macie Państwo pretensje co do sposobu prowadzenia przeze mnie dzisiejszych obrad  
jest komisja Skarg i wniosków proszę złożyć na mnie skargę, biorę to na siebie, proszę 
bardzo.  
 
Radny Kaczmarek 
Zarząd ma zdanie na temat wydatków budżetowych Powiatu, to zdanie wyraził w 
przedstawionym Państwu na piśmie  Panie radny, na piśmie, na co, ile, kiedy, komu. I jest to 
proszę Pana, Panie Wojewódka ja bym Pana prosił, żeby w Pańskich pytaniach nie było 
podtekstów tylko żeby były merytoryczne zawarte treści, żebyśmy coś wreszcie zaczęli 
budować a nie kopać się po kostkach. Ten budżet jest to zdanie Powiatu, wypowiadane 
przez Pana słowa, że Zarząd nie ma zdania jest to sugestia, która nie mieści się w 
normalnych kanonach inteligentnego człowieka godnego miana radnym. I proszę takich 
sugestii nie tworzyć, proszę się odnosić do zapisów budżetu to jest nasz Zarządu projekt do 
którego Pan ma pełne prawo do krytyki, gdzie Pan ma pełne prawo wnosić poprawki w 
ramach przyznanego Panu prawa. I odnosząc się jeszcze do zapisu o którym mówiła Pani 
Zachary, radna Zachary, nie możemy dyskutować, ja się wypowiadałem tu wielokrotnie i to 
zdanie na temat szpitala, to zdanie podzielają ludzie. Musimy wiedzieć w którą stronę 
idziemy, żeby przybrać właściwy ubiór. Bo jeśli nie będziemy wiedzieli co dalej  ze szpitalem 
i załóżmy, że my kosztem innych rzeczy wykupimy ten stary budynek  i co dalej, my musimy. 
 
Przewodniczący Rady 
Bardzo proszę, Panie radny ja zaznaczam, ja prowadzę obrady, więc proszę o pozwolenie 
będę konsekwentny nie mówimy o szpitalu. 
 
Radny Kaczmarek 
Dziękuję. 
 
Starosta 
Małe sprostowanie Pan radny Wojewódka mówił oczywistą nieprawdę dlatego, że ja 
wyraźnie powiedziałem, możemy przesłuchać nagranie, że mamy mało pieniędzy a nie że 
nie mamy wcale. Także to ewidentne przekłamanie, ja powiedziałem, że mamy mało 
pieniędzy i trzymam się tej wersji. Natomiast  Pan zarzucił, że nie mamy i teraz będziemy 
dyskutować nad budżetem, mamy czy nie mamy. Także proszę o merytoryczną dyskusję, 
proszę o merytoryczne pytania. Łatwo jest komuś przyklejać łatki natomiast samemu bardzo 
ciężko. Widzimy drzazgę w oku bliźniego natomiast w swoim nie widzimy belki. 
 
Radna Dulska 
Ja mam takie pytanie chodzi o załącznik nr 4 do projektu uchwały budżetowej interesuje 
mnie  program rozwoju infrastruktury drogowej Powiatu Średzkiego budowa chodników  i 
zakup na terenie Powiatu Średzkiego przebudowa chodników przy drogach powiatowych  w 
miejscowości Paździorno – Piotrowice. Dlaczego tylko źródłem dofinansowania jest Powiat 
Średzki. Drugie w tym samym załączniku opracowanie dokumentacji projektowej 
przebudowa drogi 2084D  też tylko jest Starostwo Powiatowe  gdzie wszędzie jakby staramy 
się po połowie podzielić koszty? 
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Radny Pierzchalski  
Pani radna to jest nie prawda, że Powiat płaci za to w stu procentach ponieważ w tym 
programie było pierwotnie po naszej stronie 100 tys. na każdą gminę i również dla Gminy 
Kostomłoty. Ale że Rada Gminy Kostomłoty z Wójtem trzeba tych chodników budować 
więcej na co myśmy powiedzieli, ze przeznaczmy 100 tys. więc oni przeznaczyli 600 tys zł.  
dodatkowo, Panie Sekretarzu proszę mnie poprawić jeśli, po stronie gminy Kostomłoty było 
prawie 600 tys.    
 
Radna Dulska 
Chodzi mi o to, że tutaj w ogóle nie można rozczytać, że coś takiego było. Dostałam, mam  
załącznik nr 4 wykazane są koszty źródła finansowania  na inne inwestycje po połowie a tutaj 
jest nic nie jest zaznaczone, ani wyjaśnione. A druga kwestia to jeśli chodzi o Piotrowice,  a 
co z Osiekiem z tym drugim pytaniem.  
 
Marcin Brzeziński – kierownik Wydziału RFP 
Może ja wyjaśnię, ponieważ ten projekt dotyczący Paździorna realizowany był w poprzednim 
roku 2018  i wówczas Gmina Kostomłoty przekazała nam pełną kwotę dotacji, czyli ponad   
to co było wydatkowane, i oni  to co Pan Starosta powiedział realizacja inwestycji niespełna 
600 tys. po stronie Gminy Kostomłoty oni tą część swoją zapłacili a my z tych pieniędzy z 
roku 2018  finansujemy  w tym roku kończymy po prostu to zadanie tam były roboty 
dodatkowe i tego może nie widać bo w dwóch budżetach było w budżecie na rok 2018  i 
teraz w 2019. Dlatego tego tak bezpośrednio nie widać ale tu jest współfinansowanie Gminy 
Kostomłoty jest na dużo większym poziomie niż 90% . 
 
Radna Dulska 
Chodzi mi tutaj mieliśmy w rozdziale zmiany, tu chodzi o wprowadzenie zadań …zadanie 
zrealizowano w roku 2018 z wystąpieniem robót dodatkowych na 45 tys.  To jest też z tym 
związane właśnie o tym Pan przed chwilką powiedział, to jest ta inwestycja? 
 
Marcin Brzeziński – kierownik Wydziału RFP 
Tak. To jest ta inwestycja. 
 
Radna Szremska 
Ja mam pytanie bo w planie wydatków na zadania inwestycyjne w pozycji czwartej  jest 150 
tys. z tego 75 tys. na opracowanie dokumentacji technicznej dla zadania przebudowa drogi 
powiatowej z Jastrzębiec do Malczyc razem ze ścieżką rowerową. Nie jestem pewna ale 
zdaje mi się, że ten projekt już jest. Tak byłam kiedyś na, no znaczy nie byłam, bo byłam 
radną u nas  i doszło bo tak rozmawialiśmy na ten temat, że projekt już jest nie trzeba go 
robić można ewentualnie uaktualnić. Chciałam zapytać. 
 
Radny Pierzchalski  
Pani radna, może Pani pomyliła z wcześniejszym projektem Szymanów- Chełm- Zawadka, 
ale ten projekt ma być zrealizowany do końca stycznia tego roku, taką mamy podpisaną 
umowę z projektantem, do końca stycznia tego roku ten projekt ma być gotowy. 
 
Radna Szremska 
I tak będzie? 
 
Radny Pierzchalski  
Myślę, że tak będzie.   
 
Starosta 
Tego projektu pilnuje Wójt Gminy Malczyce, który jest bardzo zainteresowany. Dla mnie to 
też jest nowa sprawa bo projektant został wyłoniony w drodze przetargu i wiem, ze są pewne 
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perturbacje po jego stronie a my będziemy wszystko robić, żeby to jak najszybciej skończyć  
i ewentualnie nie wiem tak robić, żeby to z korzyścią przede wszystkim dla Powiatu  ale też 
dla Gminy Malczyce. Nie zawsze się tak zdarza, że wykonawca jest solidny i tu  pojawił się 
pewien problem. 
 
Przewodniczący Rady 
Miejmy nadzieję, że wszystko będzie o czasie.   
 
Radna Partyka-Basa 
Panie Starosto ja mam takie pytanie czy w roku 2019  planuje Pan dofinansować imprezę 
pod nazwą Festiwal Uwolnić Muzykę odbywający się w Środzie Śląskiej. 
 
Przewodniczący Rady 
Może ja odpowiem jeśli mogę. Proszę Państwa nie wiem na ile Państwo znacie historię tego 
festiwalu, ten festiwal ma już ósmą edycję, ten festiwal rzeczywiście był finansowany ze 
źródeł finansowych Powiatu i osoba która jest dyrektorem tego festiwalu zgłaszała się  po 
środki finansowe po pomoc finansową w jego realizacji. Trend tego festiwalu poszedł 
troszeczkę w kierunku nieoczekiwanym, to znaczy uwolnienie muzyki poszło  w kierunku 
muzyki bardzo agresywnej. I myślę, że musimy się wspólnie nad tym zastanowić jednej 
strony pilnując oczywiście budżetu, szanując gusta muzyczne niektórych osób bo z jednej 
strony są osoby, które oczywiście taką muzykę lubią, jest też duża grupa osób, która takiej 
muzyki nie lubi. Są też takie sugestie, że  ta muzyka jest muzyką bardzo agresywną. I 
dobrze, że Pani to pytanie zadała ponieważ żadne środki na ten festiwal nie zostały jeszcze 
w budżecie przeznaczone, ani określone, ani zarezerwowane, tych środków jeszcze nie ma.  
Proszę Radę, żeby się 35 …. Natomiast widzę, że opinia Państwa jest taka, że powinniśmy 
się temu bardzo solidnie przyglądnąć, prawda?  
 
Radna Partyka-Basa 
Bo nie wiem, ja się przygotowałam jeśli chodzi o ten festiwal, nie wiem czy pozostali radni 
wiedzą. Chciałabym pokazać Państwu jak ma wyglądać plakat tegorocznego festiwalu. 
 
Przewodniczący Rady 
On jest niekompletny. 
 
Radna Partyka-Basa 
On jest niekompletny, bo wpis na Facebooku który od jakiegoś czasu śledzę „a słowo ciałem 
się stało oto plakat festiwalu Uwolnić Muzykę na rok 2019, kolejnych wpisów było wiele 
ostatni ten który zauważyłam z 17 stycznia, takimi biletami zachęcającymi  do udziału  w 
festiwalu „przyjdzie do mnie wszyscy, którzy utrudzeni i obciążeni jesteście a ja was 
pokrzepię” Sądzę i myślę, że tutaj radni, Pan Starosta jak Pan Przewodniczący powiedział 
uznają, że na takie festiwale nie powinny pieniądze budżetu Powiatu zostać przeznaczone. 
Używanie fragmentów pisma świętego jest daleko niestosowne. Szanujmy, nie wiem czy to 
jest upowszechnianie kultury, czy to jest promocja Powiatu, nie wiem … 
 
Przewodniczący Rady 
Myślę, że dobrze że Pani radna ten temat podjęła akurat Ewangelia Św. Jana nie jest 
najlepszym miejscem na plakat... Bardzo byśmy prosili  Zarząd chyba wszyscy, żeby się 
temu przyglądnąć. Natomiast chyba nie jedyny samorząd jest sponsorem tego festiwalu, 
chcę Państwu powiedzieć, nie tylko samorząd Powiatu Średzkiego brał udział w tym 
dofinansowaniu. Zresztą  jakby Państwo sobie sprawdzili dokładnie, bo ja naprawdę bardzo 
dokładnie sprawdziłem ten festiwal miał w swojej pierwotnej wersji troszeczkę  muzykę 
bardzo intensywną, bardzo rockową, metalową, ale na tym się kończyło … Pani Radna ja 
mogę powiedzieć Pani w ten sposób, ja też tak odczuwam także proszę być przekonanym, 
że będę Państwa na ten temat informował. 
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Starosta 
A ja ze swojej strony przyłączam się do Pani radnej i do Pana Przewodniczącego. 
 
Radna Zachary 
Jeżeli chodzi o plan budżetu chciałam zapytać, ponieważ są cztery pozycje na opracowanie 
dokumentacji projektowej na ścieżki rowerowe z czego to wynika, że  opracowujemy 
dokumentacji tyle natomiast nie realizujemy zadań po prostu związanych ze ścieżkami 
rowerowymi. Bo wie Pan jak to jest, wiecie Państwo jak to się ma później do realizacji, 
dokumentacja jest na półce natomiast realizacja jest … 
I jeszcze jedna rzecz, ponieważ  tutaj padło pytanie odnośnie pieniędzy Panie Starosto,  tutaj 
była właśnie rozmowa pomiędzy Panem i Panem radnym Wojewódką, Pan dokładnie 
powiedział „nie mamy pieniędzy” bo ja zanotowałam, bo ja do czegoś innego chciałam 
później dojść, ale powiedziałam odnośnie tych spraw wszystkich. Także powiedział Pan nie 
mamy pieniędzy, a ja sobie dalej zapisałam „ale mamy na etatowego członka Zarządu i 
mamy na  rozbudowę Centrum Kultury Alternatywnej”. Dziękuję.      
                                        
Starosta 
Na pewno było to zdanie wyrwane z kontekstu, bo dotyczyło ono szerszego. Także łapanie 
się za słówka.  Ja na pewno nie powiedziałem, że my w ogóle nie mamy żadnych  pieniędzy, 
nie mamy pieniędzy, nie ma to jest jedno słowo wyrwane i myślę, że tutaj na sesji jeżeli 
kłócimy się o taką małą rzecz to nie wiem czy nadajemy się w ogóle na pełnienie takiej 
funkcji. 
 
Radna Zachary 
Proszę o odpowiedź na pytanie dotyczące ścieżek rowerowych i dokumentacji czego 
dotyczą. 
 
Sekretarz  
Proszę Państwa jeśli chodzi o ścieżki rowerowe jedyną dokumentacją, którą na chwilę 
obecną posiadamy to jest ta dokumentacja o której mówiłem na odcinek Cesarzowice Kulin. I 
tutaj co do szczegółów dlaczego jeszcze nie została zrealizowana może udzielić Pan 
Grzegorz Pierzchalski. Natomiast te następne trzy pozycja 5,6,7 którą Państwo macie w 
projekcie budżetu no to są te które chcemy mówiąc krótko zlecić, czy zleciliśmy, 
przepraszam zlecimy wykonać na to, żeby starać się o dofinansowanie w tym momencie 
kiedy nabory ruszą. Przygotowujemy się do kolejnych, kolejnej budowy ścieżek rowerowych  
te właśnie pozycje 5,6,7 wskazują właśnie gdzie. 
 
Radny Wojewódka 
Trzy słowa do Pana Starosty, Panie Starosto trzeba wiedzieć co się mówi, trzeba wiedzieć 
co się mówi szczególnie będąc … 
 
Starosta 
Oczywiście, możemy się spotkać po radzie przesłuchamy nagranie i wtedy będziemy mogli 
powiedzieć. 
 
Radna Partyka-Basa 
Odnośnie ścieżki rowerowej Kulin-Cesarzowice kwota ogółem 350 tys. środki unijne 200 tys., 
wkład Powiatu 150 tys. Kiedy była podpisana umowa i do kiedy mamy czas realizacji tego 
projektu? I z tego co śledziłam stronę BIP-u przetargi z tamtego roku kwota po przetargach 
była dużo większa i co z brakującą kwotą? 
 
Marcina Brzeziński – kierownik Wydziału RFP 
Umowę podpisaliśmy w marcu ubiegłego roku, mamy dwa lata na realizację, także teraz 
minął pierwszy rok jesteśmy więc spokojni. Natomiast dobrze Pani zauważyła, ze po 
przetargach kwoty istotnie, ta kwotą jaką życzy sobie rynek  za budowę tej ścieżki oscyluje   
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ok. 500 tys. i my też to wiemy. Natomiast teraz robimy taki manewr żeby ogłosić przetarg na 
tą ścieżkę przeszacowaliśmy  koszty projektant i kosztorysant przeszacowali te koszty i teraz 
wynoszą 325 tys. ale świadomi tego, że te 350 tys. będzie za mało, że będzie ok 500 tys. 
zwróciliśmy się do Burmistrza Środy Śląskiej o zabezpieczenie środków w budżecie Gminy 
co będzie skutkowało możliwością podpisania porozumienia. Czyli 200 tys. Unia, 150 tys. 
Powiat 150 tys. Gmina i mamy 500 tys. i ufamy, że to wystarczy na zrealizowanie tego 
zadania w tym. 
 
Radna Partyka-Basa 
A czy jest już odpowiedź Pana Burmistrza w jakiej kwocie  Rada Miejska przeznaczy 
pieniądze na ten, macie już informację? 
 
Marcin Brzeziński -kierownik Wydziału RFP 
Korespondujemy. 
 
Radna Partyka-Basa 
Z informacji jakie ja mam to jest 85 tys. więc skąd pozostałe 85 tys.? No tak pytam. 
 
Przewodniczący Rady 
A skąd Pani radna ma tę informację  85 tys.? 
 
Radna Partyka-Basa 
Rozmawiałam z kolegami radnymi Rady Miejskiej. 
 
Przewodniczący Rady 
Wie Pani więcej od nas. 
 
Radna Partyka-Basa 
Słucham? 
 
Przewodniczący Rady 
Wie Pani więcej od nas. 
 
Radna Partyka-Basa 
No trzeba rozmawiać, wcześniej na sesji tutaj Pan Starosta mówił, że trzeba rozmawiać i 
trzeba się interesować.  
 
Radna Szremska 
Powiem, że też jestem taka niedoinformowana w ogóle projekt budowy tego Centrum 
Alternatywnej Kultury jest nie rozpropagowany społecznie, ludzie nie wiedzą co to będzie, 
komu będzie służyło, jaka to jest kubatura, jakie tam będą sale, czy będą mogli korzystać 
wszyscy mieszkańcy Powiatu, czy będzie mogła z tego korzystać tylko Środa Śląska. Być 
może w poprzedniej kadencji było o tym mówione. Ja natomiast generalnie o tym nie wiem i 
muszę dzisiaj przyjąć budżet z kwotą przypuśćmy 9 milionów łącznie, 4 miliony będzie na 
ten, naprawdę zastanawiam się dlatego, że nic nie wiem na ten temat. Odrzucone na pewno 
będą niektóre bo wiadomo, ze nawet te 3, 4 miliony to jest dość duża kwota, czyli nie 
zostaną wykonane inne rzeczy które będą. No i przypuśćmy, nie wiemy na przykład jakie 
będą koszty przyszłe, czy będzie ogrzewanie gazowe, czy elektryczne tutaj dowiedziałam się 
od Pana Przewodniczącego, że będzie  gazowe. Wiem jaki bój toczył się u nas w 
Malczycach przy budowie hali sportowej właśnie między innymi przy ogrzewaniu czy innych 
rzeczach, bo na to później też będą musiały być pieniądze, co rok. I mówię, że naprawdę nie 
wiem co w tym wypadku zrobić no dlatego, że ani ja nie jestem doinformowana ani 
społeczeństwo, zarówno Środa Śląska jak i całego Powiatu nigdzie nic nie ma na ten temat. 
 
Starosta 
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Ja zostając Starostą Średzkim  odziedziczyłem jakby decyzję odnośnie budowy Centrum 
Kultury Alternatywnej. Oczywiście chciałbym, żeby te pieniądze które uzyskaliśmy z 
dofinansowania poszły na inny cel chociażby na szpital, bardzo bym chciał. Natomiast na 
taki cel akurat pieniędzy nie ma. Pojawiła się możliwość pozyskania tych pieniędzy uczynił to 
dla Starostwa Pan kierownik Marcin Brzeziński także moją rolą po wyborze było podjąć 
decyzję co dalej. Oczywiście szanowni Państwo radni nie mogłem nie zaakceptować tej 
decyzji, nie mogłem nie zaakceptować dlatego, że chociażby był już rozstrzygnięty przetarg, 
były uzyskane pieniądze dofinansowania czyli prawie 6 milionów mamy to na 100% , 
natomiast 1,5 miliona jest w drodze. Zgadzam się z Panią, że jest niedoinformowanie  
dlatego między innymi podpisaliśmy umowy  z mediami. Dlatego nawiązałem kontakt z 
gazetą prawną i tam będzie dokładne przedstawienie tej koncepcji tak bardziej na forum 
województwa i krajowym. Oczywiście sprawa jest dyskusyjna widzicie Państwo jak to trudna 
sytuacja, cześć z nas jest za tym, żeby to było natomiast druga część uważa, że nie . I 
myślę, że dlatego jesteśmy tutaj radnymi żeby podjąć odpowiednią decyzję. Z tym że już ja 
podjęliśmy i tutaj w zupełności ma Pani rację, że potrzeba jakby informacji na ten temat 
więcej musimy nawiązywać współpracę z  gminami  z poszczególnymi gminami i wtedy to 
będzie działać  jeżeli będzie współpraca z domami kultury i będziemy mogli powiedzieć po 
jakimś czasie, że zrobiliśmy dobrą inwestycję. Także korzystać z tego na pewno  będą 
wszyscy mieszkańcy Powiatu nie tylko Środy,  będą korzystać nasi uczniowie, także będzie 
to pod dyrekcją Muzeum naszego średzkiego czyli ta oferta kulturalna Środy Śląskiej na 
pewno się pogłębi.  No bardzo duża inwestycja, inwestycja największa w historii Powiatu 
Średzkiego  bo opiewa ona na dzień dzisiejszy na 10 milionów, naprawdę to jest ogrom 
środków, kłócimy się o nią, no bo tak jak mówię ja jakbym miał wpływ parę lat temu  to bym 
się zastanawiał, no ale decyzja była Zarządu tamtej kadencji, radni też to zaakceptowali bo 
przecież Rada jest organem kolegialnym także to jest. I myślę, że tutaj wspólnie będziemy 
promować tą inwestycję. Okaże się za rok czy  dobrze zrobiliśmy bo wtedy będą pierwsze 
jakby wyniki. Na pewno problemem będzie finansowanie i będziemy się kłócić ile tego 
dofinansowania i dlaczego  tak dużo przy naszej … 
 
Przewodniczący Rady 
Panie Starosto, ja myślę, że będziemy z tej inwestycji zadowoleni. Ja jestem przekonany, że 
to jest inwestycja potrzebna nie Środzie, Powiatowi, jestem przekonany. A to, ze Pani 
Wiceprzewodnicząca Szremska podjęła dyskusję o słabej informacji na ten temat, może 
państwo nie chcecie słuchać pewnych informacji, ale wierzcie mi Państwo, że nie zawsze  
dokładnie słuchacie. Na przykład Pan kierownik Brzeziński mówił Państwu chociażby  o tym 
dniowym pobycie, dziennym pobycie dla osób starszych, dla seniorów tego nie ma w całym 
Powiecie, czyli nie pobyt nocny, całomiesięczny, tylko dla osób starszych które na przykład 
nie mają, osoby pracujące co robić z tymi dziećmi w domach. Było o tym mówione, było 
mówione o sali która ma być na 120, czy 140 osób gdzie mogą odbywać się chociażby 
spotkania, w tym centrum oczywiście, ze tak. Proszę Państwa to wszystko było mówione 
tylko może Państwu umknęło. I tutaj bardzo Państwa proszę żebyście w kategoriach pytań  
zgłaszali się do Pana kierownika Brzezińskiego, bo jestem przekonany, że za rok czy za dwa 
Państwo powiecie „tak byliśmy za tą inwestycją”.                             
 
Radny Wojewódka 
Ja jeszcze do Pana Starosty odnośnie tego Centrum Kultury, Pan mówi o współpracy z 
gminami no ja nie jestem przekonany czy to się wpisuje we współpracę z Gminami, dlatego, 
że ta kultura jest na poziomie gmin i jest w zadaniach własnych gmin i każda gmina ma 
swoją ofertę kulturalną, i jest bliżej mieszkańców niż Powiat. Nie wiem czy Pan uważa, że 
gminy źle realizują te zadania, że to jest pierwsza decyzja jaką Pan tak naprawdę podjął jako 
Starosta i od razu tak ważna i kontrowersyjna dla wielu osób. Kolejna rzecz w poprzedniej 
kadencji o tym była mowa, było 7 milionów potem ta kwota cały czas rosła, w budżecie 
mamy 9 milionów, przed chwilą Pan powiedział, ze będzie kosztowało 10 milionów. To 
proszę nam wyjaśnić, to może Pan już wie, że będzie więcej,  może to będzie jeszcze więcej    
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niż 10 milionów. W projekcie budżetu, który dostaliśmy w jednej z wersji, wersji jest trzy ja 
nie wiem w końcu która będzie głosowana. 
 
Przewodniczący Rady 
Głosowana jest z 10 stycznia. 
 
Radny Wojewódka 
Bo Zarząd przedstawia kolejne wersje potem wycofuje więc proszę powiedzieć ile to 
ostatecznie będzie kosztowało, bo w budżecie jest 9 milionów z kawałkiem, mówił Pan przed 
chwilą o 10 milionach. I kolejna rzecz ja chciałem zapytać w punkcie – interpelacje ale jeśli 
mówię o tym temacie to nie chciałbym wracać, jeśli Pan Przewodniczący pozwoli, żeby to co 
chciałem jako interpelację. Proszę nam Panie Starosto ostatecznie przedstawić koszty 
utrzymania tego czego będzie kosztowało. My z Panią radną  się od dwóch lat próbujemy 
dowiedzieć i takiej odpowiedzi nigdy nie dostaliśmy. Jakie będą koszty ponoszone co roku 
przez budżet Powiatu na utrzymanie tego Centrum Kultury. To chyba da się policzyć.  
 
Starosta 
Zacznę od ostatniego pytania na dzień dzisiejszy nie jesteśmy w stanie policzyć tych 
kosztów dokładnie. Orientacyjnie należałoby to skonsultować z Panem Dyrektorem Muzeum, 
no na teraz nie jesteśmy. Natomiast... 
 
Przewodniczący Rady 
Panie Starosto, Pan radny prosił, żeby to było na piśmie. 
 
Starosta 
Będziemy przedstawiać szacunkowe koszty i na piśmie Pan otrzyma. 
 
Przewodniczący Rady 
Interpelacja na piśmie, bardzo bym prosił o sprecyzowanie jeszcze raz również na piśmie 
pytania, dobrze? 
 
Radny Wojewódka 
Pytanie jest proste koszty, roczne koszty ponoszone w budżecie. 
 
Przewodniczący Rady 
Tylko tyle, dobrze. 
 
Starosta 
Natomiast co do oferty kulturalnej gmin absolutnie nie przypisuję sobie prawa oceniania 
uważam, ze jest ona duża. Natomiast współpraca tutaj w tym temacie z Powiatem na pewno 
wpłynie korzystnie i jakby uzupełni  tą ofertę. I rozpatrywanie tego w kategoriach konkurencji 
dla zadań jest absolutnie nie uprawnione, i też uważam, że  jeżeli to Centrum Kultury 
nawiąże współpracę z Domem Kultury w Środzie Śląskiej wtedy to będzie naprawdę fajnie 
działać. Od samego początku  tutaj mojej kadencji stawiam na współpracę i uważam, że 
jeżeli nie będziemy współpracować z poszczególnymi gminami to wtedy będą problemy. 
 
Przewodniczący Rady 
Panie Starosto dziękuję, bo to już generalnie nie dotyczy budżetu. Czy są jeszcze  pytania 
do budżetu,  merytoryczne, konkretne. 
 
Radna Rachwalska 
Muszę zapytać konkretnie, bo w tej chwili się, myślę, że  nie tylko ja teraz rozumiem 
procedujemy projekt  w którym te 200 tys. które trzeba dołożyć do drogi Udanin-Konary... 
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Przewodniczący Rady 
Nie jest uwzględnione. 
 
Radna Rachwalska 
Nie jest w ogóle uwzględnione, tak?  
 
Przewodniczący Rady 
Nie jest uwzględniony. Tak. Procedujemy ten projekt budżetu, który Państwo 
zaakceptowaliście na komisjach wspólnych. 
 
Radna Rachwalska 
Czyli stan jest taki jakby nie było przetargu, jakbyśmy nic nie wiedzieli ze trzeba dokładać? 
 
Przewodniczący Rady 
Tak.  
 
Marcin Brzeziński - kierownik Wydziału RFP 
Panie Przewodniczący mogę, bo ja uzupełnię sytuację  jeżeli chodzi o aktualizację budżetu, 
bo Pani radna zapytała, czy nie ma tych środków aktualizacji i my mamy 30 dni na 
rozstrzygnięcie przetargu. 
 
Przewodniczący Rady 
Pani radna Rachwalska do Pani jest odpowiedź odnośnie dlaczego nie mamy dzisiaj,  nie 
procedujemy tych 209 tys.  
 
Marcin Brzeziński - kierownik Wydziału RFP 
Po prostu daliśmy sobie czas na rozstrzygnięcie przetargu mamy 30 dni otwarliśmy go dwa 
dni temu, więc mamy 28 dni. I teraz rozważymy różne scenariusze, wspólnie usiądziemy do 
stołu, poprosimy również, w poniedziałek otwieramy przetarg  na nadzór inwestorski tam jest 
zabezpieczone ponad 100 tys. szacujemy, że może będzie  za 60 -70 tys. że zostaną 
pieniądze. Wyliczymy co do złotówki ile nam brakuje i policzymy ryzyka, i zastanowimy się 
mamy 28 dni i przez to najprawdopodobniej wezwiemy Państwa na sesję nadzwyczajną. 
 
Radna Rachwalska 
Chciałam dopytać, czyli teraz tak głosujemy wersję w której jest droga uwzględniona 
natomiast jakbyśmy nie wiedzieli... 
 
Przewodniczący Rady 
W starej cenie. 
 
Radna Rachwalska 
Tak, czyli jest zamierzenie, prawda? Głosujemy żeby tą drogę robić o szczegółach dowiemy 
się ewentualnie co zrobimy dalej, tak?  W związku z tym się dowiemy. 
 
Radny Kaczmarek 
Pani radna, rzecz polega na tym, że Zarząd musi zaproponować Radzie i będę za tym, 
jestem za tym, żeby te dwa odcinki zrobić, te dwa etapy zrobić jak najbardziej. Zresztą Pani 
uczestniczyła w tym posiedzeniu, tylko nie podniosę ręki za jeśli nie będziemy mieli na 
piśmie wszystkich zobowiązań, gminy i Powiatu wspólnego tak zwanego montażu 
finansowego. Bo to co dzisiaj, nie możemy się opierać na informacji słownej, musimy mieć 
na piśmie, żebyśmy podejmowali decyzję, która nie wprowadzi nas w taki kanał, że 
będziemy musieli, że będziemy pozbawieni dofinansowania przez Pana Wojewodę. Dzisiaj 
podejmujemy decyzję o akceptacji tego budżetu w wersji pierwszej tej podstawowej jaką 
zaakceptowaliśmy na komisjach wspólnych, natomiast co do inwestycji na terenie Gminy 
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Udanin podejmiemy, Zarząd  po uzyskaniu akceptacji bądź w porozumieniu z Gminą Udanin  
podejmie decyzję, zwołamy sesję nadzwyczajną i podejmiemy wtedy decyzję jako Rada, że 
mamy montaż finansowy na tą inwestycję, albo nie. 
 
Radny Wojewódka 
Ja do Pana Starosty jeszcze odnośnie tego całego Centrum Kultury, bo padło takie 
sformułowanie, że będą tam mogły  osoby starsze, że będą tam organizowane … 
 
Przewodniczący Rady 
To ja powiedziałem. 
 
Radny Wojewódka 
Tak, Pan Przewodniczący powiedział, ale w związku z tym pytanie mam  do Pana Starosty, 
jak będzie zorganizowany dojazd dla tych osób, bo wiadomo, że z wielu miejscowości na 
terenie Powiatu nie da się dojechać. Szczególnie osoby, które wymagają jakiejś pomocy, w 
jaki sposób, jakie środki ewentualnie w budżecie na to w którym miejscu, jak Pan to... 
 
Przewodniczący Rady 
Panie Starosto jeśli Pan pozwoli to ja odpowiem dobrze? Panie radny szczegóły o które Pan 
pyta dopiero będą wtedy rozpatrywane jak przede wszystkim  uda nam się tego typu 
zorganizować, tego typu placówkę. Bo ta placówka musi być we współpracy albo z GOPS-
em albo z Caritasem, tego nie wiadomo jeszcze. Jeżeli będzie, nie wyprzedzajmy faktów 
które będą miały miejsce w 2021 roku, czy 2020 roku, przepraszam. 
 
Starosta 
Mogę uzupełnić? 
 
Przewodniczący Rady 
Panie Starosto to nie są pytania do tego budżetu, proszę Państwa to nie są pytania do tego  
budżetu. Ja pytam Państwa bardzo proszę, żebyśmy się trzymali scenariusza, proszę o 
pytania. 
 
Starosta 
Dwa słowa Panie przewodniczący. 
 
Przewodniczący Rady                            
Nie, nie pozwalam. Czy są następne pytania do budżetu, ale do budżetu bardzo bym prosił. 
 
Radny Wojewódka 
Pytania o koszty są pytaniami do budżetu, mamy decydować... 
 
Przewodniczący Rady 
Ale nie ma  Pan jeszcze tej inwestycji zakończonej. 
 
Radny Wojewódka 
Panie Przewodniczący mamy decydować w tej chwili o wydaniu 9 milionów złotych na tą 
inwestycję, a nie wiemy jakie koszty będą... 
 
Przewodniczący Rady 
Ale Pan, nie, nie, nie. Widzi Pan ja wychodząc z takiego. 
 
Radny Wojewódka 
To są pytania do budżetu. 
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Przewodniczący Rady   
Nie. Informując Pana, Państwa  o tym jakie są zamierzenia wykazałem dobrą wolę i 
przekazałem te informacje o których wiem. Państwo teraz to wykorzystujecie i chcecie mnie 
zapytać o takie rzeczy których teraz powiedzieć nie mogę bo nawet nie jestem w stanie tego 
powiedzieć, ani nikt stąd nie jest w stanie tego powiedzieć. 
 
Starosta 
Ale Panie Przewodniczący. 
 
Przewodniczący Rady 
Nie. Proszę Państwa, nie.  Ja zamykam dyskusję w tym punkcie państwo i tak wyrazicie 
swoją wolę poprzez głosowanie, będziecie Państwo głosować według tego co uważacie. 
Zamykam dyskusję nad budżetem na 2019 rok. I przechodzimy do głosowania.  
 
Ad. 15/ Głosowanie wniesionych propozycji autopoprawek Zarządu Powiatu. 
 
Ad. 16/ Głosowanie wniosków komisji stałych Rady Powiatu nieuwzględnionych przez 
Zarząd Powiatu w autopoprawce oraz pozostałych zgłoszonych wniosków. 
 
Ad. 17/ Podjęcie uchwały budżetowej Powiatu Średzkiego na rok 2019. 
 
Radny Wojewódka 
Ale co głosujemy? 
 
Przewodniczący Rady 
Głosujemy budżet na 2019 rok. 
 
Radny Wojewódka 
A poprawki? W którym punkcie jesteśmy? 
 
Przewodniczący Rady 
Jakie poprawki? 
 
Radny Wojewódka 
Jest punkt. 
 
Przewodniczący Rady 
Ale jakie poprawki, nie było żadnych poprawek, przecież nie było żadnych poprawek. Proszę 
Państwa głosujemy. Powtarzam nie ma żadnych poprawek, głosujecie Państwo budżet 
uchwalony 10 stycznia, przepraszam procedowano 10 stycznia,  nie było żadnych poprawek. 
 
Radny Wojewódka 
Rozumiem, że przeszliśmy z punktu 14 do 17. 
 
Przewodniczący Rady 
Dokładnie tak, przeszliśmy z punktu 14 do 17, a proszę mi pokazać jakąś niekonsekwencję, 
nie ma tu niekonsekwencji z mojej strony. 
 
Radny Wojewódka 
Panie Przewodniczący ja patrzę na porządek po kolei na punkty po 14 patrzę się na punkt 15 
i nie poinformował Pan radnych o tym, że przechodzi Pan do punktu 17, dlatego mam prawo 
się dopytać w kwestii formalnej gdzie jesteśmy. 
 
Przewodniczący Rady     
Jesteśmy w punkcie 17. 
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Radny Wojewódka 
Panie przewodniczący w kwestii formalnej, nie wiem czy nie powinniśmy przegłosować 
zmiany porządku, dlatego próbuję Pana o to dopytać, proszę mnie nie przekrzykiwać tylko 
słuchać. 
 
Przewodniczący Rady 
Nie, nie, nie. 
 
Radny Wojewódka 
Czy powinna tutaj nastąpić jakaś zmiana porządku skoro te dwa punkty zostały uchylone. 
 
Sekretarz 
Szanowni Państwo, byliście w punkcie 14, punkt 15 i 16 byłby, może inaczej te punkty są 
muszą się znaleźć w porządku dlatego, że uchwała proceduralna na temat uchwalania 
budżetu je przewiduje. W związku z powyższym, ze Zarząd Powiatu nie wnosił 
autopoprawek, bo po dzisiejszym spotkaniu okazało się, ze ta jedna autopoprawka która była 
planowana Zarząd się z tego wycofał o czym poinformował Pan Przewodniczący, że 
wracamy do projektu opiniowanego przez Państwa 10 stycznia. W tym momencie 
bezprzedmiotowy staje się punkt 15 dzisiejszego porządku i punkt 16 odnośnie głosowania 
wniosków komisji stałych Rady Powiatu nieuwzględnionych przez Zarząd Powiatu w 
autopoprawce oraz pozostałych zgłoszonych wniosków, dlatego, że takie nie zostały 
zgłoszone, czyli przechodzimy płynnie do punktu 17. 
 
Przewodniczący Rady 
Czy wszystko jest wiadome proszę Państwa, panie radny? 
 
Radny Wojewódka 
Zostało wyjaśnione, chciałem głosować świadomie dlatego  dopytywałem co głosujemy.  
 
Przewodniczący Rady 
Głosujemy teraz uchwałę budżetową na 2019. 
 
Radna Partyka-Basa 
To może cofnijmy głosowanie. 
 
Przewodniczący Rady 
Tak, bardzo bym prosił wybukowanie tego, jeśli można. Głosowanie będzie w związku z tym, 
że Pan radny podniósł taki wniosek jeszcze raz zarządzam głosowanie. 
 

Rada Powiatu w obecności 16 radnych, stosunkiem głosów: ZA – 9; P – 7; W - 0  

podjęła Uchwałę Budżetową  Powiatu Średzkiego na rok 2019 - Nr IV/29/2019  

 
Artur Bogucki – Tak; Józef Chabraszewski – Tak;  
Honorata Dulska – przeciw; Czesław Kaczmarek – Tak; Marek Majerowski – przeciw;  
Halina Mikła – Tak; Judyta Partyka-Basa – przeciw; Grzegorz Pierzchalski – Tak;  
Jan Piotrowski – Tak; Małgorzata Rachwalska - przeciw; Krzysztof Szałankiewicz – 
Tak; Joanna Szremska – przeciw; Daniel Uszyński – Tak; Agnieszka Wiatrzyk – Tak;  
Mariusz Wojewódka – przeciw; Maria Zachary - przeciw 

 
 
Ad.18/ Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Powiatu Średzkiego na lata 2019 – 2025.  
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Przewodniczący Rady  
Otworzył dyskusję. 
 
Nikt z radnych nie wyraził chęci zabrania głosu. 

Przewodniczący Rady zamknął dyskusję i poddała uchwałę pod głosowanie. 

Rada Powiatu w obecności 16 radnych, stosunkiem głosów: ZA – 9; P – 7; W - 0  

podjęła uchwałę Nr IV/30/2019 w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Powiatu Średzkiego na lata 2019 – 2025, 

 
Artur Bogucki – Tak; Józef Chabraszewski – Tak;  
Honorata Dulska – przeciw; Czesław Kaczmarek – Tak; Marek Majerowski – przeciw;  
Halina Mikła – Tak; Judyta Partyka-Basa – przeciw; Grzegorz Pierzchalski – Tak;  
Jan Piotrowski – Tak; Małgorzata Rachwalska - przeciw; Krzysztof Szałankiewicz – 
Tak; Joanna Szremska – przeciw; Daniel Uszyński – Tak; Agnieszka Wiatrzyk – Tak;  
Mariusz Wojewódka – przeciw; Maria Zachary - przeciw 

 
Ad. 19/ Interpelacje i zapytania radnych. 

Przewodniczący Rady 
Jedna interpelacja została już przyjęta radny Wojewódka prosił o... 
 
Radny Wojewódka 
Panie Przewodniczący rozumiem, że nie muszę powtarzać? 
 
Przewodniczący Rady 
Nie.  
 
Radny Wojewódka 
W 2016 roku dopytywałem się Zarządu o oznaczenie nośności mostów w ciągach dróg 
powiatowych, niektóre są wstanie bardzo złym. Natomiast na drogach są oznaczenia 
dopuszczenia większej ładowności i dwukrotnie w maju, czerwcu 2016 roku Zarząd 
odpowiadał mi, że pozostanie w drugiej połowie wykonane w 2016 roku albo 2017. Też 
mówiłem wtedy o spowolnieniu ruchu przy szkole w Ciechowie do tej pory a minęły już 
ponad dwa lata nie mam żadnej odpowiedzi ze strony Zarządu co zostało wykonane, jak 
zostało to zrobione a jeżdżąc drogami nie widzę żadnych zmian organizacyjnych w tych 
miejscach o które wtedy pytałem. Także proszę, żeby Zarząd albo odpowiedzialna osoba w 
Zarządzie sięgnęła do tych materiałów  i proszę o odpowiedź na kolejną sesję, pisemną, czy 
w terminie przewidzianym statutem proszę o odniesienie się do tamtych tematów. Może tak 
żeby powiedzieć dokładnie, żeby łatwiej było znaleźć 12 maja 2016 roku i 23 czerwca 2016 
roku to są odpowiedzi, które wtedy dostałem na moje interpelacje. 
 
Radna Zachary 
Jako radna dostałam pismo z Urzędu Miejskiego dotyczące progów zwalniających w 
miejscowości Chwalimierz  czy w tej sprawie na dzień dzisiejszy możemy coś więcej 
powiedzieć. I druga sprawa dotyczy tego, że podtrzymuję Panie Starosto wniosek swój 
złożony na poprzedniej sesji dotyczący złożenia dla nas, dla radnych, jak również dla 
mieszkańców naszego powiatu informacji dotyczących w sprawie działalności Pana w 
zakresie przywrócenia szpitala powiatowego w Środzie Śląskiej. Podtrzymuję swój wniosek z 
poprzedniej sesji.  
 
Radny Pierzchalski 
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Takie wnioski rozpatruje Komisja Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego, która się zbiera w 
przyszłym tygodniu zbieramy ileś tych wniosków które spływają średnio komisja zbiera się  
nie rzadziej niż raz w miesiącu i te wnioski są rozpatrywane, a na pewno Pani taką 
odpowiedź,  odpowiedź Pani na ten temat dostanie na piśmie.    
 
Radna Zachary 
Dziękuję. 
 
Przewodniczący Rady 
Odnośnie drugiego wniosku chodzi Pani o... 
 
Radna Zachary 
Informację Pana Starosty dotyczącą przywrócenia szpitala, działania. 
 
Przewodniczący Rady 
Jako formę interpelacji na piśmie? 
 
Radna Zachary 
Tak. 
  
Starosta 
Pozwoliłem sobie dokumentować to wszystko co robię w sprawie szpitala i to co 
wykonaliśmy. 
 
Przewodniczący Rady 
Panie Starosto to na piśmie trzeba będzie, proszę dzisiaj nie, proszę na piśmie przygotować, 
tego jest na pewno wiele.    
 
Radna Partyka - Basa   
Ja złożyłam już zapytanie to znaczy wniosek na dole w biurze podawczym, ale pozwolę 
sobie odczytać „Zwracam się z wnioskiem o montaż progów zwalniających mający na celu 
ograniczenie prędkości pojazdów poruszających się po drodze powiatowej nr 2020D w 
miejscowości Rakoszyce. Jeden próg na ul. Wrocławskiej przy Szkole Podstawowej, drugi 
zaś na ul. Wrocławskiej przy posesji nr 2. Nadmienię, że progi takie były wcześniej 
zamontowane przy Szkole Podstawowej. Podczas wykonywania prac projektowych 
przebudowywanego odcinka drogi 2020D i wizyty na miejscu inwestycji, zgłaszane były 
przez Sołtysa Wsi Rakoszyce uwagi oraz to by uwzględnić w przygotowywanym projekcie 
próg zwalniający przy Szkole Podstawowej. Mimo zapewnień, nie zostało to uwzględnione w 
projekcie.” dziękuję. 
 
Nikt więcej nie wyraził chęci zabrania głosu. 
 
Ad. 20/ Wnioski i oświadczenia radnych 
 
Radny Majerowski 
Ja w związku z ostatnimi wypowiedziami na komisji, wiem że to dotyczy szpitala ale Pan 
mówił żeby na ten temat nie rozmawiać, ale chciałbym jak gdyby powrócić do tematu z 
komisji kiedy radny Kaczmarek wypowiadał się na temat tego  kto uczestniczył, kto był 
członkiem Zarządu w Powiecie jak wyglądało przekazanie szpitala. Czy ja mogę odczytać 
takie oświadczenie. 
 
Przewodniczący Rady 
Proszę odczytać oświadczenie. 
 
Radny Majerowski 
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„W związku z informacją przekazaną przez radnego Czesława Kaczmarka w czasie komisji 
de. Budżetu o skaldzie Zarządu powiatu, który odpowiada za sprzedaż szpitala w Środzie 
Śląskiej, chciałbym jednoznacznie wyjaśnić, że nie byłem w skaldzie Zarządu Powiatu, który 
sprzedał majątek w postaci budynek szpitala. W latach 2006-2010 zarząd, w którego byłem 
składzie sprzedał udziały w spółce, co miało na celu podniesienie jakości usług 
świadczonych przez szpital oraz oddłużenie szpitala, który był mocno zadłużony. W latach 
2010-2014, gdzie w składzie zarządu byli: Sebastian Burdzy, Mieczysław Kudryński, Józef 
Chabraszewski, Grzegorz Pierzchalski i Czesław Kaczmarek sprzedano budynek szpitala i te 
właśnie osoby podjęły decyzję o sprzedaży MAJĄTKU powiatu jakim był budynek szpitala. 
Zarząd w tym składzie zgodził się również na płatności w ratach, które to do dnia 
dzisiejszego nie wpłynęły na konto powiatu. W mojej ocenie sprzedaż budynku pozbawiła 
powiat średzki możliwości jakiegokolwiek wpływu na działalność leczniczą tej jednostki i 
doprowadziła do stanu jaki mamy obecnie, dlatego kategorycznie wyrażam swój sprzeciw 
przeciwko wypowiedziom radnego Kaczmarka i wyrażam nadzieję, że jako członek zarządu 
w latach 2010-2014 i obecnie, doprowadzi do skutecznego przejęcia budynku szpitala bez 
dodatkowego obciążania finansowego budżetów Gmin i Powiatu i weźmie odpowiedzialność 
za swoje poprzednie decyzje i nie będzie nadal przeuczała odpowiedzialności na inne osoby, 
które nie mają nic wspólnego z wyzbyciem się majątku powiatu.„  Dziękuję. 
 
Radny Kaczmarek 
Dziękuję Panie Przewodniczący, w prawdzie tak często Pan mi nie udziela głosu jak innym 
radnym, czuję się dyskryminowany. 
 
Przewodniczący Rady 
Bo Pana oszczędzam. 
 
Radny Kaczmarek 
Odnosząc się do oświadczenia złożonego przez radnego Pana Marka Majerowskiego to jest 
prawdziwe oświadczenie. To jest prawdziwe oświadczenie, bo nie wiem czy czasami sobie 
nie zdajemy sprawy co to jest szpital. Szpital to są chorzy, lekarze, pielęgniarki i budynek, i 
firma którą się posługuje jako logo … i myśmy sprzedali Pan, ja, Wojewódka, przepraszam 
Pan Wojewódka, Pan Burdzy... 
 
Przewodniczący Rady 
Bardzo proszę nie używać... 
 
Radny Kaczmarek 
Właśnie spółkę która się nazywała szpitalem i tu się zgadzamy. I ja już nie będę kontynuował 
nic tu nie było Panie radny przerzucanie się odpowiedzialnością  w mojej wypowiedzi na 
komisjach, żadną odpowiedzialnością. Ja chcę żebyśmy my tu jako Rada wszyscy wiedzieli, 
że pierwszą decyzję o tym, żeby pozbyć się długu, żeby naprawić tą naszą spółkę, która 
żeby zaczęła wreszcie leczyć i miała  lepszą opinię podjęliśmy w tym składzie gdzie Pan był 
jeszcze. I to jest prawdą. Natomiast konsekwencją było ponieważ spółka zainwestowała 
sporo w remonty i tak dalej, konsekwencją było sprzedać... ja wcale Pana tą 
odpowiedzialnością, tą odpowiedzialnością  nikogo nie obciążałem to był już inny Zarząd … 
Także w tym punkcie Pańskie oświadczenie jest fałszywe bo ja nie obciążałem nikogo za 
czyny które nie popełnił. Czyli ta druga decyzja  o sprzedaży budynku nie była Pana 
udziałem, ja Pana nie obciążałem więc była udziałem moim i innego już Zarządu między 
innymi moim. Dlatego ja chciałbym żebyśmy przeszli do merytorycznej rozmowy, jesteśmy w 
jakimś punkcie, jesteśmy ludźmi odpowiedzialnymi za nasze 50 ponad tysięczne ponad 
społeczeństwo Powiatu. I ja będę proponował abyśmy wszyscy pięć gmin i szósty powiat 
stanęli  przed tym zadaniem. Ja rozumiem troskę Panie radny za … ja rozumiem i wiem, że 
chce dobrze i ja też chcę dobrze tylko rzecz w tym żebyśmy wszyscy znaleźli jakieś 
rozwiązanie tego tematu. Rozwiązanie rozsądne i godne i to powinno nam przyświecać bo 
nie ma tu przerzucania się odpowiedzialnością. Panie Marku za tą naszą decyzję wspólną 
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żeśmy się tłumaczyli nie wiem czy Pan też bo ja tak. Mimo, ze wtedy ja tego nie 
powiedziałem poprzednio na komisji wspólnej, Pan Starosta poprosił CBA o osłonę naszych 
decyzji i CBA miało tą informację  ja widziałem to pismo od Starosty. Tam nie było żadnych 
złych intencji, myśmy, ja wtedy też powiedziałem myśmy podjęli wszyscy cała piątka decyzję 
w przekonaniu, że robimy to dobrze i słusznie, że będziemy mieli wreszcie szpital dobrze 
zarządzany i ja to podjąłem. I dzisiaj też takie samo mam zdanie i taką decyzję podjęliśmy w 
pełnym przekonaniu.  Tak jak w pełnym przekonaniu  podjęliśmy decyzję o sprzedaży 
budynku a że wyszło jak wyszło, no trudno. Czy ktoś z nas wiedział, że Zarząd  tego PCZ-tu 
miał takie podłe zamiary?  Przecież pamięta Pan, Panie Marku jak dzisiaj tutaj  dzisiejszy 
szef NFZ  Dolnośląskiego Pan Oćwieja jak  nam składał relację na każdej sesji o stanie 
finansów szpitala średzkiego, centrum zdrowia, pamięta Pan to była za każdym razem co raz 
tragiczniejsza informacja, nie mieliśmy innego wyjścia. Ja nie mam zamiaru nie jest moim 
celem dzisiaj kogokolwiek za cokolwiek obciążać. Każda decyzja przy szpitalu była 
przemyślana odnośnie szpitala i podyktowana była osiągnięciem dobrego celu. A, że  stało 
się jak stało, trudno.  
 
Przewodniczący Rady 
Panie radny bardzo dziękuję za to oświadczenie, to jest oświadczenie po oświadczeniu ale 
widać wyraźnie, ze one są zgodne te oświadczenia. Proszę Państwa doprowadza to do 
jednej konkluzji ta dyskusja na temat szpitala musi być osobnym elementem spotkania, 
osobnym poza sesją. I myślę, że to też będzie Państwa wniosek jak i mój żebyśmy zrobili 
osobne spotkanie gdzie będziemy mogli te kwestie poruszyć i przedstawić je społeczeństwu. 
Ja zamykam dyskusję w tym punkcie.                  
 
Ad. 21/ Sprawy różne. 
 
Przewodniczący Rady  
Mamy tutaj informację z Wydziału Promocji, że serdecznie zaprasza się radnych na wspólne 
treningi, które odbywają się w hali sportowej Powiatowego Zespołu Szkół 
Ponadgimnazjalnych nr 1 w każdy poniedziałek od 19.00 do 20.30. Przypominam 
przygotowujemy się do Turnieju który odbędzie się 16 lutego także zapraszam Panie, 
Panów, no piłka nożna. Druga rzecz to harmonogram pracy o którą prosili mnie niektórzy 
radni ten harmonogram pracy Państwu przekazałem jeżeli są jakiekolwiek uwagi co do 
terminów bardzo proszę jestem otwarty proszę przekazać do Biura Rady. Jeżeli mają 
Państwo jakieś sugestie żeby zmienić termin, tam uwzględniliśmy pewne rzeczy, żeby to nie 
było przed świętem Wszystkich Świętych. Natomiast jeżeli będzie  taka sytuacja, że będą to 
sesje nadzwyczajne zwołane przez Zarząd albo zwołane przez grupę radnych no to będę 
musiał w odpowiednim terminie te sesje zwoływać.  
 
Radna Zachary 
Do mnie do radnej wpłynęły informacje dotyczące nieodśnieżonych dróg powiatowych na 
początku stycznia, proszę powiedzieć coś na ten temat więcej, bo nie umiałam sobie z tym 
tematem poradzić, przepraszam. 
 
Radny Pierzchalska 
Pani radna proszę wskazać, które odcinki dróg były nieprzejezdne, bo to że być może były 
proste odcinki dróg śliskie zgodzę się jest zima na szczęście ona nas oszczędza i to bardzo 
mocno, bo inaczej to te koszta byłby naprawdę duże. Widzimy sąsiednie powiaty, Świdnica, 
gdzie drogi są odcięte, Powiat Świdnicki, czy Kłodzko, gdzie drogi były przez jakiś czas 
naprawdę odcięte od świata, pewne miejscowości. U nas czegoś takiego nie było, te opady 
były znikome, a że jest ślisko no szanowni Państwo, jeżeli pada śnieg  czy deszcz i to 
zamarza to przez jakiś będzie ślisko. Są cztery pługopiaskarki, które jeżeli wyjadą a 
wyjeżdżają natychmiast bo naprawdę ci ludzi są w pełnej gotowości one nie są w stanie 
dojechać wszędzie o tej samej porze. Tym bardziej, ze czwarty standard utrzymania dróg 
mówi o ośmiu godzinach po ustaniu opadów, nie czekamy na to wyjeżdżamy od razu. Ale 
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jeżeli jedziemy drogą która ma czwarty standard i zaraz jest piąty to jedziemy też tą i to 
czasami trwa. Naprawdę żeby dojechać do pewnej miejscowości na przykład ze Środy 
Śląskiej do miejscowości  Księżyce, czy Warzyna czy Gałów to jest naprawdę, ten pojazd 
jedzie 2-, 30 kilometrów na godzinę i niejednokrotnie musi stanąć żeby pomóc innym 
pojazdom, które utknęły gdzieś tam w rowie. Także proszę o wyrozumiałość naprawdę 
robimy co możemy, ale to trwa troszeczkę. 
 
Radna Zachary 
Odnośnie tego harmonogramu… 
 
Radny Pierzchalski  
Program utrzymania dróg jest. 
 
Radny Czyrniański  
Tylko taka uwaga, żeby ta pługopiaskarka troszeczkę więcej tego piachu na zakrętach 
sypała, bo na tylko wpada wysypuje … 
 
Radna Dulska 
Ja chciałam się zapytać, jak tu się tak powiedzmy zorientowałam, jeżeli chodzi akcja zima to 
są nawet dyżury w godzinach popołudniowych, tak? Nocnych, powiedzmy? 
 
Radny Pierzchalski 
Tak. 
 
Radna Dulska 
A chciałam się dowiedzieć jak to wygląda po akcji zima  jeżeli, tutaj wcześniej rozmawiałam z 
innymi osobami, jak są jakieś kolizje drogowe, sprzątanie drogi po zdarzeniu trzeba to 
zasypać, olej jest, strażacy nie powinni się tym zajmować ponieważ oni są od ratowania 
życia a nie chodzić i drogą się zajmować. I jak są zgłaszane, czy w czasie letnim są dyżury 
na terenie Powiatu. Jak to jest zorganizowane ponieważ czasami dochodzi do takiej kolizji, 
ze droga jest na dłuższym odcinku nieprzejezdna, olejem na przykład  nie wiem zabrudzona i 
powoduje to zagrożenie dla innych uczestników ruchu. 
 
Radny Pierzchalski 
Pani radna, nawet wojewódzkie drogi oprócz dróg krajowych, wojewódzkie nie mają 
dyżurów. Można byłoby to wprowadzić ale to by wchodziło w bardzo duże koszta ogromne 
koszta i zwiększenia ilości pracowników Służby Drogowej. Jesteśmy tak dogadani ze Strażą 
Pożarną, że jeżeli jest możliwość ściągnąć kogoś z nas to dzwoni kierownik, no ale jeśli ktoś 
nie ma tego dyżuru to nie są w stanie przyjechać z różnych przyczyn. Jeżeli jest możliwość 
kogoś z pracowników ściągać, to ściągamy dwie trzy osoby minimum, ściągamy. Jeżeli nie 
ma możliwości strażacy sprzątają my oddajemy wtedy im za zużyty sprzęt odkupujemy im, 
jeżeli jakieś straty są po prostu, tak jesteśmy dogadani. 
 
Radna Dulska 
Podoba mi się ta współpraca, ale tutaj jeżeli chodzi o ochotnicze straże pożarne w Miękini 
czy na naszym terenie też tak Państwo współpracujecie czy oddajecie... Nie wiem czy to tak 
wygląda? 
 
Radny Pierzchalski 
Tak, dokładnie. 
 
Radna Partyka-Basa 
Ja jeszcze miałabym taką prośbę, może tutaj do Pana Pierzchalskiego o przygotowanie 
takiej mapy Powiatu z wyszczególnionymi drogami powiatowymi, dobrze? 
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Radny Pierzchalski 
Ale Państwo radni, w materiałach źródłowych otrzymaliście Państwo, ale to też nie ma 
problemu skserować takie większe. 
 
Radna Dulska 
Ja jeszcze raz już Pan wspomniał, że przygotuje ten podział środków procentowy na 
inwestycjach dróg na terenie naszego Powiatu.                      
 
Nikt  nie wyraził chęci zabrania głosu. 
  
Ad. 22/ Zamknięcie sesji. 

Przewodniczący Rady wobec zrealizowanego porządku posiedzenia zamknął IV w kadencji 
2018 – 2023 posiedzenie Rady Powiatu w Środzie Śląskiej. 
 
Protokołowała:     
(-) 
Maria Pstrowska 
 

Przewodniczący Rady 
(-) 

Artur Bogucki 

 
 


